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PROTOKÓŁ NR XXVI/2016 

z XXVI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

19 grudnia 2016 roku, godz. 1100 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego  

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

 

Punkt  1. 

Otwarcie obrad XXVI zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XXVI zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo 

Radni, na Państwa stołach z racji tej, że zbliżamy się do ważnych dla wszystkich, szczególnie dla 

katolików, Świąt Bożego Narodzenia, jest mały akcent, bombki zrobione techniką dekupażu przez Panią 

Urszulę Szadyko z Galerii Rękodzieła Artystycznego Art-Viki z gminy Strzelce Krajeńskie ze Szkoły 

Podstawowej w Bobrówku. Pani jest nauczycielką języka polskiego, muzyki, plastyki w tejże szkole. 

Każda bombka jest przygotowana indywidualnie dla każdego z Państwa. Sala Kolumnowa Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w związku ze zbliżającymi się świętami jest udekorowana choinkami. Jak 

każdego roku podarował je nam nasz kolega, były radny, Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa 

Lubuskiego Zdzisław Paduszyński, za co Panu Zdzisławowi składamy serdeczne podziękowania. 

Szanowni Państwo, wszyscy wiemy o tym, że dzisiejsza sesja odbywa się w atmosferze oczekiwania  

na Święta Bożego Narodzenia dlatego punktualnie o godzinie  14-tej  zaszczyci nas swoją obecnością 

Jego Ekscelencja Ksiądz Biskup Tadeusz Lityński oraz harcerze, którzy przyniosą Światełko Pokoju.  

W tej części również odbędzie się wręczenie „Odznak Honorowych za Zasługi dla Województwa 
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Lubuskiego”. Jeśli nie uda nam się do godziny 14-tej zakończyć obrad sesji Sejmiku, to około godziny 

15-tej wznowię drugą część obrad.   

Szanowni Państwo, dzisiejsza sesja jest szczególna, ze względu na to, że przekroczyliśmy półmetek 

obecnej kadencji 2014-2018, a samorządowi województwa lubuskiego, tak jak wszystkim samorządom 

wojewódzkim w Polsce właśnie „stuknęła” 18-stka, czyli można powiedzieć, że samorząd osiągnął 

„pełnoletność”, choć wydaje się, że wyglądamy rzeczywiście na pełnoletnich i tego nie trzeba podkreślać, 

ale Pani Marszałek Województwa Lubuskiego chciała to szczególnie uhonorować i bardzo proszę Panią 

Marszałek o zabranie głosu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Dostojni 

Parlamentarzyści, Szanowni Państwo, dokładnie 20 listopada 1998 roku Prezes Rady Ministrów Pan 

Premier Jerzy Buzek przekazał na ręce pierwszego Marszałka Województwa Lubuskiego Pana 

Andrzeja Bocheńskiego akt powołania, akt utworzenia naszego województwa, województwa lubuskiego. 

Ponieważ kończymy 18 rok działalności w województwie lubuskim, chcielibyśmy wspólnie z Panem 

Przewodniczącym przekazać Państwu dzisiaj na pamiątkę ten akt powołania naszego województwa 

oraz trochę z przymrużeniem oka „dowody osobiste”, ponieważ jesteśmy już dojrzali, ukończyliśmy  

18 lat. I pozwolę sobie zauważyć, że od nowego roku wszystko co będzie się tutaj działo, będzie 

dozwolone od lat 18-tu. Bardzo proszę Panie Przewodniczący. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

bardzo proszę o to, by Pan Przewodniczący Mirosław Marcinkiewicz odczytał radnych w kolejności  

od kiedy przystąpili, czy też zajęli funkcje radnych i w ten sposób będziemy starali się udokumentować 

tę uroczystość.     

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz wyczytuje listę 

radnych, a Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wraz z Przewodniczącym Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Czesławem Fiedorowiczem dokonują wręczenia – radni wyczytywani  

są w kolejności zgodnej z najdłużej pełnioną służbą w samorządzie.  

Pani Marszałek wręcza Samorządowy Dowód Osobisty, a Pan Przewodniczący akt utworzenia 

województwa. 

 

Lista radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, kończąc tą małą 

uroczystość jeszcze taki jeden akcent, ponieważ wszyscy pamiętamy, że to właśnie Pan 

Przewodniczący  Czesław Fiedorowicz miał szczególne zasługi w powołaniu naszego województwa.  

Ja dzisiaj całą noc nie spałam wierszyk układałam. Pozwolę sobie go przeczytać: „Czesławowi 

Fiedorowiczowi w dowód uznania za skuteczne działania, na rzecz powołania Województwa 

Lubuskiego w ubiegłym stuleciu. W Paradyżu rzecz się działa, gdy grupa posłów za powołaniem 

lubuskiego optowała. Z rządowymi koncepcjami Przewodniczący Fiedorowicz brał się za bary, co rusz 

powiadając: mapa Polski bez Lubuskiego, nie  do wiary. Epopeja ta swój happy and miała, dziś  

dla Czesława cześć i chwała.”. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręcza Przewodniczącemu Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Czesławowi Fiedorowiczowi pamiątkę w dowód uznania.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, mamy w swoim gronie 

dwóch radnych, którzy nieprzerwanie przez całe 18 lat działają dla samorządu, działają dla lubuskiego, 

na rzecz mieszkańców naszego regionu. Czy wiemy kto to taki? Tadeusz Ardelli super dowód osobisty  

i super 18-stka dla Tadeusza. Jeszcze jedna super 18-stka dla kogo? Edward Fedko super 18-stka.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręcza statuetki „Super Samorządowiec”.       

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, 

rzeczywiście takie przyjemne zaskoczenie, ale tak się zastanawiam, że co my tutaj z Tadziem jeszcze 

robimy przecież 18 lat jak cały czas pracowaliśmy. Nie wiem, czy jest Państwowa Inspekcja Pracy  

bo jako małolatkowie nie powinniśmy być tak obciążani, ale dziękujemy za wspaniały pomysł. Myślę,  

że kolejne 18 lat przed nami, a wtedy już jako osoby w wieku dojrzałym rzeczywiście będziemy mogli 

dobre koncepcje na Sejmiku forsować. Dziękuję bardzo.       

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dzisiaj jest dzień 

niespodzianek. By dopełnić fakt taki, że mamy też wśród nas super radne, które najdłużej w Sejmiku 

zasiadają. Chciałem prosić o przyjęcie takich wyróżnień dla Pani Radnej Elżbiety Anny Polak  

z podziękowaniem za działalność radnej i dla Pani Radnej Barbary Kucharskiej również  

z podziękowaniem za aktywność i dobre reprezentowanie.      
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręcza statuetki „Super 

Radna”.       

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja przypomnę, że w pierwszej kadencji 

Sejmiku były tylko dwie kobiety, a dzisiaj jest nas dziewięć, czyli kobiety idą po władzę.    

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Jeżeli mogę, chciałam serdecznie 

podziękować, oczywiście ogromne to wyróżnienie, a przy okazji powiem, że przemierzając trasę 

Dobiegniew – Zielona Góra przez te lata szybciutko wyliczyłam, że zrobiłam około 600 tys. kilometrów. 

Dziękuję bardzo.      

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

ja chcę tylko przypomnieć, bardzo dziękuję za przygotowanie, za te niespodzianki.  Pan Radny 

Balcerzak chciałby się krótko odnieść?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, chciałem tylko 

powiedzieć, że od Balcerzaka Mikołaja Panie otrzymały taki mały suwenir. Ja do 18 roku miałem 

Mikołaj, a później w związku z tym, że dostałem metrykę to na pierwszym miejscu był Klaudiusz,  

na drugim Mikołaj. Także od Mikołaja Wszystkiego Najlepszego dla Pań radnych. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Mikołaj to był mój 

dziadek, niestety zginął na wojnie. Szanowni Państwo, chciałem tylko poinformować, że trwa studio 

wspomnień do godziny 12.00. Jeśli ktoś z Państwa Radnych jeszcze swoich wspomnień, swoich 

refleksji nie przekazał to zapraszamy do Akwarium, a wszystkim którzy otrzymali statuetki,  

te wyróżnienia i te dowody osobiste gratuluję. Niech to będzie element kolekcji rodzinnych, czy też 

osobistych jako miłe wspomnienie Państwa, czy też naszego związku z samorządem województwa 

lubuskiego.  

Szanowni Państwo, potwierdzam to, że w tej chwili mamy 26 obecnych Radnych, wobec czego Sejmik 

jest  władny do podejmowania uchwał. Jednocześnie informuję, że protokół  XXV sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego został umieszczony na serwerze dla radnych, a podczas dzisiejszej sesji jest 

wyłożony na stoliku Biura Sejmiku. Protokół przyjmiemy w końcowej części obrad. 
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Szanowni Państwo, w przerwie o której już mówiłem będą nie tylko części biesiady, czy też swoistej 

Wigilii, ale będzie również odbywała się Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska. O miejscu odbycia posiedzenia będziecie Państwo informowani. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przystępujemy  

do uchwalenia porządku obrad XXVI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

 Punkt 5a – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie uczczenia pamięci ofiar 

stanu wojennego. 

 Punkt 15a – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji 

Świdnica –   druk nr 406/16. 

 Punkt 16a – Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od odwołania 

darowizny nieruchomości, oznaczonej numerem ewidencyjnym działki 1237/8  

o pow. 0,1754 ha, położonej w Witnicy – druk nr 407/16. 

 Punkt 18a – Podjęcie uchwały w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które  

w 2016 r. nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk nr 408/16.  

 

Na wniosek Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pana Zbigniewa Jana 

Kołodzieja proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

 Punkt 37a – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zagrożenia  epidemią 

wirusa H5N8 na terenie województwa lubuskiego. 

 

Ponoć dzisiaj usłyszeliśmy, że jest czwarte ognisko w tej sprawie. Materiały i wszystkie projekty uchwał 

są  dostępne na serwerze dla radnych. Czy Państwo Radni mają pytania do proponowanego porządku  

i propozycji rozszerzenia? Nie ma. Jeśli nie ma to, Szanowni Państwo, poddaję pod głosowanie 

rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 5a – Stanowisko Sejmiku Województwa 
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Lubuskiego w sprawie uczczenia pamięci ofiar stanu wojennego. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 5a, proszę nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

26 za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.     

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 5a. 

Wynik głosowania stanowi załączniki nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15a  – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Świdnica – druk nr 406/16. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 15a, proszę nacisnąć zielony przycisk „T”.  

Kto jest przeciw, proszę nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć niebieski 

przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych  

Za 26, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.     

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 15a.   

Wynik głosowania stanowi załączniki nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16a  – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od odwołania darowizny nieruchomości, oznaczonej 

numerem ewidencyjnym działki 1237/8 o pow. 0,1754 ha, położonej w Witnicy – druk nr 407/16. Kto  

z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 16a, proszę nacisnąć zielony 

przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

Za 26, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 16a.    

Wynik głosowania stanowi załączniki nr 6 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18a – Podjęcie uchwały 

w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2016 r. nie wygasają z upływem roku 

budżetowego – druk nr 408/16. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 
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18a, proszę nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć czerwony przycisk „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

Za 26, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został  rozszerzony o punkt 18a.  

Wynik głosowania stanowi załączniki nr 7 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 37a – Stanowisko 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zagrożenia epidemią wirusa H5N8 na terenie 

województwa lubuskiego. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 37a, 

proszę nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

24 głosy na tak, nikt się nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący.     

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 37a.  

Wynik głosowania stanowi załączniki nr 8 do protokołu. 

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie:  

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

Za 27, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.   

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi zmianami został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załączniki nr 9 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W okresie 

międzysesyjnym do dnia 21 listopada 2016 r. do Biura Sejmiku wpłynęły dwie interpelacje Pani 
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Małgorzaty Barbary Gośniowskiej-Koli w sprawie wydatków na zagospodarowanie terenu przy 

Lubuskim Centrum Winiarstwa i telebimu zakupionego w 2015 roku przez Urząd Marszałkowski. 

Ponadto, dnia 1 grudnia i 2 grudnia br. wpłynął wniosek i interpelacja Pana Macieja Grzegorza 

Nawrockiego - Radnego Województwa Lubuskiego. Wniosek dotyczący remontu chodnika  

w miejscowości Janczewo, w ciągu drogi wojewódzkiej nr 158, a interpelacja  remontu drogi 

wojewódzkiej nr 158 w miejscowości Lipki Wielkie. Szanowni Państwo, stosownie do charakteru 

dzisiejszej sesji miałbym do Państwa prośbę, by jednak dzisiaj interpelacje składać tylko na piśmie. 

Oczywiście to jest moja prośba. Jeśli Państwo się do niej dostosujecie będę wdzięczny. Ale chciałem 

zapytać, czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Rozumiem, że przychylacie się Państwo  

do propozycji, by zgłosić wnioski, interpelacje na piśmie. Dziękuję. 

 

Wnioski i interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 11 do protokołu.  

 

Punkt 4.     

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę o zabranie 

głosu Panią Elżbietę Annę Polak – Marszałka Województwa Lubuskiego, również prosząc o zwięzłość 

w tej prezentacji.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, również same 

priorytety, te najważniejsze informacje, na które też Państwo czekacie, bo są rozstrzygnięcia 

konkursów,  ważne decyzje w tym czasie też były podejmowane przez Zarząd. Postaram się w takiej 

wersji naprawdę skróconej. W tym okresie Zarząd podjął 176 uchwał. Przypomnę, że wszystkie są na 

BIP-ie, ale również 142 różne rozstrzygnięcia, 21 dokumentów skierowaliśmy na sesję więc nie będę ich 

omawiać, będą one w trakcie porządku obrad omówione. Ogłoszone konkursy w ramach Regionalnego 

Programu Operacyjnego. W zakresie infrastruktury społecznej olbrzymie zapotrzebowanie, poprawa 

infrastruktury edukacyjnej, nabór trwa do 9 stycznia, mamy tutaj alokację ponad 23 mln i w zakresie 

gospodarki niskoemisyjnej konkurs dedykowany dla ZIT Gorzów 15,8 mln jest taka alokacja, nabór trwa 

do 9 stycznia. Konkursy, które zostały rozstrzygnięte dla ZIT Gorzów 400 tys. w zakresie gospodarki  

i innowacji na promocję gospodarczą dla Bogdańca, Deszczna, Kłodawy i Santoka etap I, jest  

to wspólny projekt. W osi priorytetowej 5, transport drogowy 7 projektów Zarząd Dróg Wojewódzkich, 

przypomnę że procedujemy w trybie pozakonkursowym, 42,8 mln. Dzisiaj będziemy wprowadzać 
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również z tego powodu, z tego obszaru 8 mln do budżetu, żeby uwolnić nasze środki. Własnymi 

środkami staraliśmy się te inwestycje realizować i będzie refundacja. 3,9 mln złotych na realizację 

projektu na rzece Nysa Łużycka w zakresie budowy obwałowań. To są też projekty w trybie 

pozakonkursowym dla Lubuskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych. Środowisko i kultura,  

dla ZIT-u Zielona Góra Dom Harcerza 9,9 mln, to jest w zakresie poprawy dziedzictwa kulturowego, 

będzie rozbudowa tego obiektu.  W zakresie infrastruktury społecznej, infrastruktura zdrowotna Ośrodek 

Integracji Społecznej 2,9 mln Zielona Góra i 500 tys. hospicjum w Gorzowie, razem 3 mln 400.   

W zakresie promocji regionu 10 projektów uzyskało dofinansowanie na łączną kwotę ponad 2 mln 

złotych. Na drodze 296 prowadzimy inwestycje na trasie Kożuchów-Żagań 5,9 mln złotych 

dofinansowanie, to są projekty te twarde. W zakresie EFRR-y i w zakresie EFS-u ogłosiliśmy konkursy 

w działaniu 6.5, to są usługi rozwojowe dla małych, średnich przedsiębiorstw. Nabór trwa do 27 grudnia 

z alokacją 15 mln. W działaniu profilaktyka i rehabilitacja zdrowotna, tj. promocja tzw. „3 raków” - 4 mln 

700 tys., to jest rak szyjki macicy, piersi, jelita grubego. Tutaj nabór chcemy przesunąć, będę 

rekomendowała na Zarząd, bo zbyt mało było czasu i widzę, że jest małe zainteresowanie, także  

do końca stycznia 2017 roku. Działanie 8.5, doskonalenie umiejętności zawodowych osób dorosłych, 

nabór do 27 grudnia z alokacją 5 mln, profilaktyka i rehabilitacja zdrowotna 4 mln 700. Departament 

Infrastruktury Społecznej, takie ważniejsze rozstrzygnięcia, ponad 32 tys. to są kolejne środki uwolnione 

w ramach PFRON-u dla Zakładu Aktywności Zawodowej w Szprotawie, 15 grudnia ten Zakład już został 

otwarty w Szprotawie, już działa. Jest to praktycznie pierwszy Zakład Aktywności Zawodowej w naszym 

regionie, drugi będzie otwarty w przyszłym roku w Kamieniu Wielkim na północy. Został ogłoszony 

konkurs również na organizację Olimpiady Młodzieży w 2017 roku na podstawie prowizorium 

budżetowego. Na ten cel przeznaczamy 400 tys. I wydarzenia, które czytacie też Państwo u nas  

na topie. Prowadzimy rozmowy w celu wykorzystania naszego lotniska do operacji wojskowych. Był  

u nas gościem zastępca dowódcy NATO, niedawno był Minister Obrony Narodowej. Wiemy,  

że w styczniu i lutym tutaj wojska amerykańskie na terenie naszego województwa będą stacjonowały. 

Organizowaliśmy też Szlak Naukowy. Mamy Parki Naukowo-Technologiczne. Musimy promować  

ich działalność wśród dzieci i młodzieży, tak żeby zachęcać również do wybierania naszych uczelni. 

Lubuska Edukacja Dualna, jej szef Piotr Gramza ma pomysły na projekty, rozmawiał na ten temat  

z Panią Makarską w jaki sposób zdobyć pieniądze unijne nie tylko w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego, ale również Europejskiej Współpracy Terytorialnej. Niedawno było rozstrzygnięcie,  

5 projektów zostało wybranych do dofinansowania. Informacja była na naszej stronie. Razem  

z Ministerstwem Rozwoju organizujemy takie spotkania nie tylko w ramach Lubuskiej Akademii 

Rozwoju, ale również gdy tylko ruszają nabory w konkretnym działaniu. 17 listopada Zarząd 
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Województwa przyjął projekt Wojewódzkiego Planu Zagospodarowania Przestrzennego i dalej 

realizujemy harmonogram. 40 mln na nowoczesną edukację i rynek pracy. Zarząd podjął decyzję  

o ogłoszeniu 5 konkursów na dofinansowanie w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego, nabory 

trwają. Powtarzam, wciąż promuję Lubuską Akademię Rozwoju, ponieważ niestety jesteśmy nadal 

opóźnieni we wdrażaniu Regionalnego Programu Operacyjnego. Dzisiaj też odbyło się posiedzenie 

Zarządu, w piątek też było posiedzenie Zarządu, cały czas kontraktujemy, wybieramy kolejne projekty 

po to, żeby wykonać plan minimum to jest 19 mln, ale uczymy również jak pisać dobre projekty, czego 

przykładem jest Lubuska Akademia. Na ostatnim spotkaniu naszym gościem był były Premier Krzysztof 

Bielecki, teraz przygotowujemy temat związany z VAT-em, związany z kolejnymi konkursami, które  

są ogłaszane. Kolejny lubuski spot, to chyba już taki zwyczaj, lubuskie zwycięża w promocji w zakresie 

naszych spotów reklamowych. Tym razem jest to spot promujący nasze działania w zakresie nauki  

w połączeniu nauki i biznesu. Też zyskał uznanie i pierwsze miejsce na międzynarodowym festiwalu.  

I teraz przygotowujemy nasze projekty jak Państwo wiecie z 15 projektów w zakresie kultury, które 

skierowaliśmy do dofinansowania przez programy krajowe, uzyskało pozytywną opinię 6, w tym Teatr  

w Zielonej Górze. Ja spotkałam się też z beneficjentami w tym zakresie rozmawialiśmy, bo nie  

są gotowe niestety te projekty i rozmawialiśmy w jaki sposób my możemy pomóc. Proszę również, jeżeli 

do Państwa się zgłaszają beneficjenci, kierować do naszych departamentów. Mamy naprawdę 

ekspertów, dyrektorów, którzy od wielu lat wdrażają i prowadzą projekty własne, też mamy projekty 

systemowe. Musimy zawalczyć bardzo mocno o te pieniądze, nie po to zabiegaliśmy i staraliśmy  

się, żeby uzyskać dofinansowanie na 6 projektów, one muszą jeszcze wygrać w trybie konkursu. 

Przypomnę, że to projekty nie tylko Zielonej Góry, Gorzowa, obiekty sakralne w Żaganiu, Strzelce, 

również Krosno. Obsługujemy, póki co jeszcze my, posiedzenia Wojewódzkiej Rady Dialogu 

Społecznego, bo są przymiarki do oddania tej Rady w kompetencje Wojewody. Odbył się Konwent 

Marszałków w Kołobrzegu, rozmawialiśmy o polityce społecznej, świadczeniach opieki zdrowotnej. 

Niestety mamy wciąż pomimo tego, że był obecny wiceminister Ministerstwa Rodziny to wciąż na tym 

samym poziomie 20% budżet na przyszły rok w zakresie zasiłków wychowawczych, zasiłków 

rodzinnych, także niestety nie są to środki, które zaspokoją potrzeby. Podjęliśmy stanowisko również  

na posiedzeniu Związku Województw, pełna delegacja Sejmiku uczestniczyła w tym posiedzeniu  

na temat polityki spójności po 2020 roku. Polska jako jedna z pierwszych krajów członkowskich podjęła 

stanowisko w tej sprawie. Chcemy, żeby już w 2019 roku były podejmowane dokumenty strategiczne,  

ta polityka powinna być przewidywalna, my jesteśmy za kontynuacją polityki spójności, a wiemy,  

że będziemy już osiągać wysokie PKB. W tej chwili w stosunku do 100% średniej w Polsce my mamy 

84%, mamy duży skok wskaźników ekonomicznych, ale lubuskie się załapie, takie są prognozy. Na ten 
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temat będziemy rozmawiać w styczniu na Lubuskiej Akademii Rozwoju, oczywiście zapraszam 

Państwa, profesor Jacek Szlachta, twórca tego stanowiska będzie go prezentował tutaj na tej sali. Baza 

ratująca życie jest już gotowa. To nie jest kompletna baza, jest tymczasowa. W 2018 roku będzie 

oddana baza docelowa i to dzięki również budżetowi samorządu województwa, bo składamy  

się na budowę razem z miastem Gorzów Wielkopolski. Odbyły się też spotkania związane z demografią, 

musimy sprostać tym wyzwaniom, dlatego w przyszłym roku przygotowujemy, w tym roku mamy 

założenia programu dla młodzieży i wypełniamy w tej chwili ten program, będziemy go realizować. 

Mamy taką kondensację wszystkich naszych działań. Bardzo mocno jesteśmy ukierunkowani  

na utworzenie Wojewódzkiej Rady Szkolnictwa Wyższego, Rady Rektorów, żeby zatrzymać młodzież 

tutaj w regionie. My wspieramy też nowotworzone kierunki, ale potrzebne też są specjalne działania  

w zakresie polityki senioralnej, dlatego powołaliśmy już Lubuską Radę Seniorów i będziemy tworzyć taki 

program dla seniorów. Musimy się zmierzyć z tą demografią, z wyzwaniami jakie niesie ze sobą 

starzejące się społeczeństwo i takie działania będą podejmowane w przyszłym roku, one są już 

widoczne w projekcie budżetu, który Państwu dzisiaj będziemy prezentować. Odbyło się też spotkanie  

z ambasadorem Argentyny na temat współpracy z naszym biznesem, promocji gospodarczej,  

z Konsulem Generalnym Republiki Białorusi, z organizacjami pozarządowymi właśnie w zakresie 

promocji zdrowia, pomocy dla tych, którzy sami już działają w tym obszarze tak jak Ewa Minge, która 

otworzyła fundację Dom Życie i pomaga osobom chorym onkologicznie. Prawie 20 mln przeznaczyliśmy 

na dofinansowanie aktywnej integracji. Jest to nasz projekt systemowy podpisany z 12 Powiatowymi 

Centrami Pomocy Rodzinie. To jest to, o czym mówię, te działania będą coraz większe. W przyszłym 

roku taka kumulacja można powiedzieć w zakresie polityki społecznej, w zakresie wyłączenia 

społecznego, zwłaszcza połączenia z tą polityką senioralną. I miliony na termomodernizację. Zarząd 

przyjął listę rankingową 24 listopada, dofinansowanie w wysokości 90 mln otrzymało 37 projektów  

i te działania pozwolą nam zakontraktować na poziomie, myślę 19%, ale to wszystko się jeszcze toczy. 

Jeszcze nie mamy gotowego do podpisania projektu na szkolnictwo zawodowe. Czekamy na decyzje 

Ministra Rolnictwa. Także to nie jest, proszę Państwa tak, że to wszystko od nas zależy. 3 szkoły  

są prowadzone przez organ rządowy i czekamy na potwierdzenie zgody organów prowadzących. Mam 

nadzieję, że w tym tygodniu będzie to sfinalizowane po naszych interwencjach. Ogłosiliśmy przetarg  

na połączenia lotnicze na 22 miesiące z kwotą 9 mln 800. Testujemy ten pierwszy krajowy, kolejny 

będzie na połączenie międzynarodowe w zależności od wyników postępowania tego pierwszego 

przetargu. W tej chwili też negocjujemy porozumienie na utworzenie szkoły lotnictwa na terenie 

Babimostu, także nie chcę o szczegółach mówić, jak będzie podpisane to wtedy Państwa 

poinformujemy. Odbyła się nasza duża wizyta z okazji 10-lecia współpracy z regionem Hainan  
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w Chinach z udziałem radnych pod przewodnictwem Członka Zarządu Pana Tadeusza Jędrzejczaka  

z udziałem Lubuskiego Zespołu Pieśni i Tańca. Świętowaliśmy 70-lecie działalności gorzowskiej 

biblioteki. Gratulujemy aktywności naszej bibliotece w Gorzowie Wielkopolskim. Rozmawiamy  

ze starostami, z samorządowcami. Spotkałam się z Panem Starostą powiatu słubickiego, który 

wychodzi z inicjatywą powołania Młodzieżowego Ośrodka Socjoterapii w Ośnie Lubuskim oraz 

przystępuje do budowy, Pani Radna Jaworska też tego pilnuje, hali gimnastycznej, którą wpisaliśmy  

do Wojewódzkiego Programu Bazy Sportowej. Wspieramy kierunki, o czym mówiłam, na naszych 

uczelniach. Uczestniczę również w spotkaniach gdzie reprezentuję samorząd wojewódzki, nasze 

doświadczenia w zakresie współpracy z instytucjami rządowymi w zakresie wdrażania Regionalnego 

Programu Operacyjnego. Takie spotkanie odbyło się 28 listopada w Krakowie „Polska Regionów – 

Polska Miast”. W imieniu marszałków zabierałam głos, jak również we Wrocławiu w piątek, na takim 

kongresie na temat wdrażania Regionalnych Programów Operacyjnych. Lubuski Urząd Marszałkowski 

otrzymał tytuł „Urzędu bez barier”. Prowadzimy też rewitalizację i przykład bardzo dobrej współpracy  

z instytucjami rządowymi. Złożyliśmy się, my daliśmy 13,5 mln w naszym Regionalnym Programie  

na rewitalizację projektu bardzo ważnego dla Nowej Soli, a z rezerwy rządowej Wojewoda przekazał 

ponad 2 mln złotych i dzięki temu projekt może być zrealizowany. Otwieramy kolejne inwestycje, jest ich 

tak dużo, że praktycznie nie jesteśmy w stanie wszystkich otworzyć w tym roku, chociaż są ukończone. 

70 inwestycji na drogach, tylko w 2016 roku. Jechałam S-3 i drogą nr 297 do Wrocławia w piątek  

i mówię, o proszę rondo gotowe, a nawet nie zdążyliśmy otworzyć, bo bardzo długo patrzyliśmy tak jak 

jest w budowie, były spore utrudnienia, a jest już przejezdne, jest oddane do użytku. Tak samo po wielu 

latach udało się oddać pod klucz oddział zakaźny w Szpitalu w Zielonej Górze, który spełnia w tej chwili 

standardy europejskie, łącznie z pododdziałem leczenia AIDS. Daliśmy sporo z budżetu na ten cel, 

chyba ponad 4 mln 200 tys., reszta to są środki Szpitala. Na rewitalizację otrzymało dofinansowanie  

6 podmiotów, łączna wartość 21 mln 100. Środki trafiły do Sulęcina, Krosna Odrzańskiego, Strzelec 

Krajeńskich, Żagania, Żar. Pieniądze otrzymała również nasza jednostka Regionalne Centrum Animacji 

Kultury. Proszę Państwa, Wielki Disneyland, może nie Disneyland a  Majaland od pszczółki Mai 

powstaje w regionie lubuskim i to w Kownatach. Jak widać zjazdy były potrzebne przy autostradzie S-3, 

mamy tam zjazd w Torzymiu i znalazł się inwestor, powstaje wielki park, piękna wizualizacja na naszej 

stronie do obejrzenia, są kolejni inwestorzy, bo to już tak jest, że jak jest duży inwestor to przychodzą 

następni. Zielonogórska Filharmonia też planuje rozbudowę, przygotowuje projekt do Regionalnego 

Programu Operacyjnego. Spotkałam się z Panią Rektor i z Kanclerzem Akademii Gorzowskiej, 

rozmawiamy o przyszłości. W projekcie budżetu zapewniliśmy 0,5 mln na utworzenie Akademii  

na wynagrodzenia dla kadry profesorskiej, ponieważ Akademia musi spełnić standardy. Przypomnę,  
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że w tym roku 2016 też przeznaczyliśmy 0,5 mln złotych. Rozmawiamy o utworzeniu Parku Technologii 

Kosmicznych i to nie są mrzonki, ponieważ mamy takie technologie w naszym regionie i takie firmy  

w tym obszarze, które zdobywają już nagrody ogólnopolskie, europejskie, reprezentują Polskę w Dolinie 

Krzemowej w Stanach Zjednoczonych. Przykład E-obuwie, Cinkciarz, Hertz, z którym rozmawiamy  

o tych technologiach kosmicznych. Projekt ulicy Kostrzyńskiej w Gorzowie został zaakceptowany przez 

Zarząd Województwa, 26 mln złotych. W tej chwili czekamy już na ZRID-y, ostatnie dokumenty przed 

podpisaniem umowy i zakontraktowanie tej ulicy da plan dla ZIT-u gorzowskiego, ten oczekiwany około 

19% więc mam nadzieję, że ZIT-y będą rozliczone pomimo tego, że musieliśmy wprowadzić dla ZIT-u 

gorzowskiego program naprawczy. 6 grudnia Zarząd podzielił własne środki z oszczędności  

w wysokości 206 tys. na kulturę, Muzeum Ziemi Lubuskiej 146 tys., Teatr w Zielonej Górze 49 tys.  

i Muzeum Lubuskie im. Dekerta 11 tys. złotych. Spotkania z Zrzeszeniem Wójtów, Burmistrzów, bardzo 

dobra prezentacja i ją polecam, na temat tego, co samorząd województwa ma do zaoferowania  

dla gmin, bo często my mówimy ogólnie, a wiele właśnie tych inwestycji projektów jest realizowanych  

na terenie gmin. Jeżeli chodzi o Radioterapię, Centrum Matki i Dziecka, Zarząd podjął wszystkie 

decyzje w tym zakresie, są plany działań przyjęte przez Ministerstwo, Zarząd wezwał beneficjentów  

do złożenia projektów. W tej chwili projekty kończą ocenę i mam nadzieję, że jeszcze w tym roku, w tym 

tygodniu, a planuję w środę i mam nadzieję, że wszystko będzie w porządku, będzie podpisana umowa 

na Kostrzyńską, Radioterapię, przy okazji otwarcia mostu w Skwierzynie. Podobnie z Centrum Matki  

i Dziecka z naszej strony wszystko zostało zrobione. Środki są zapewnione w budżecie na wkład, 

wszystkie procedury i opinie są zebrane, łącznie z opinią Wojewody, Ministra Zdrowia. Szkolnictwo 

zawodowe, to o tym mówiłam, też Zarząd podjął decyzję, dofinansowanie w wysokości 161 tys. złotych. 

Czekamy na decyzje organu prowadzącego, 3 szkoły rolnicze, nie czekamy biernie Pani Makarska była 

u Ministra na spotkaniu łącznie z Panią dyrektor Jażdżewską. Bardzo zabiegamy o to, żeby w tym 

tygodniu umowy, bo mamy ich tam 23, zostały podpisane i niestety tak jest, że jeżeli jeden beneficjent 

jest niegotowy, leży cały projekt, także muszą wszyscy solidarnie. I na dzień dzisiejszy stan 

zaangażowania w ZIT-ach Zielona Góra plan wykonała, tak jak zapowiadała 40,86% alokacji  

ma zakontraktowanej, na dzień dzisiejszy Gorzów 6%, dlatego ta ulica Kostrzyńska musi być 

zakontraktowana, bo inaczej nie będzie plan przyjęty. Jeżeli chodzi o program „Młodzi On Life”.  

W  ubiegłym tygodniu odbyła się debata w Gorzowie, staramy się wszędzie docierać, spotkanie  

z młodzieżą. Bardzo dobre spotkania, gdzie słuchamy, jakie młodzież chce wpisać do naszego 

programu swoje życzenia, zresztą na Sejmiku Młodzieżowym też to było. Przygotowaliśmy specjalną 

stronę konfrontuj.pl, gdzie młodzież może zgłaszać swoje uwagi, emocje. Została powołana również 

Lubuska Rada Seniorów. Dofinansowaliśmy projekty na innowacje i przedsiębiorczość. Bardzo jest 
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duże zainteresowanie, kwota 57 mln 621 projektów oraz na utworzenie strefy dla tzw. ZIT-u małego 

żagańsko-żarskiego, ponad 20 mln złotych. Uczestniczymy we wszystkich wydarzeniach, tutaj wspólnie 

z Panem Marszałkiem Jędrzejczakiem. My w lubuskim mamy górników, mamy 69% krajowych zasobów 

ropy naftowej i gazu ziemnego udokumentowanych właśnie u nas i staramy się też zawsze ich wspierać 

i być na uroczystościach. Od 11 grudnia mamy zmiany w rozkładzie jazdy, to szczegóły były już  

na stronie, nie będę więc do nich wracać. 12 grudnia odbyło się podsumowanie współzawodnictwa 

sportowego dzieci i młodzieży w tym zakresie. Trzymamy poziom, w przyszłym roku również spore 

środki finansowe na takim samym poziomie jak w tym roku zaplanowaliśmy w budżecie. O tym mówiłam 

i oczywiście historyczne spotkanie z Wojewodą. Bardzo dobra rozmowa o naszych inwestycjach, m.in. 

tych w obszarze kultury. Liczę na pomoc i wsparcie Pana Wojewody, ale również rozmawialiśmy  

o problemach, które są w regionie, które powinny być wspólnie rozwiązywane. W Gorzowie, proszę 

Państwa, poprosiłam o ten slajd, żeby go zamieścić i chwilę się zatrzymam, bo gdy urodzą  

się czworaczki, to wszyscy pamiętają o tym, składają życzenia, a nasze czworaczki jedyne  

w województwie lubuskim mają już 4 lata. Także warto przypomnieć jak dziewczynki urosły: Maja, 

Antosia, Tatiana i Amelia, i też potrzebują naszego zainteresowania chociaż mają bardzo dzielnych 

rodziców, którzy sobie świetnie radzą. O programach to we Wrocławiu już mówiłam. Bardzo Państwu 

dziękuję za uwagę.  

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 12  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Pani 

Marszałek za hojną zwięzłość. Chciałem poinformować, że Pan Radny Klaudiusz Balcerzak, 

utalentowany onegdaj lekkoatleta, złożył interpelację na wniosek 2 olimpijczyków: Pana Edwarda 

Czernika i Filipiuka o rozwoju lekkoatletyki w województwie lubuskim, ona zostanie przekazana 

stosownie treści tutaj zawartej. Czy do informacji Pani Marszałek są jakieś uwagi? Jeśli nie ma,  

to pozwólcie Państwo, że zapytam o jeden z najgorętszych tematów województwa lubuskiego,  

bo chodzi o stan wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim. Jest 

tutaj na sali obecna Pani Sylwia Pędzińska – Dyrektor Departamentu Zarządzania Regionalnym 

Programem Operacyjnym. Na stronie internetowej w wielu publikacjach do tego się odnosiliśmy, ale jeśli 

Państwo Radni mają jakieś pytania do problemu wdrażania przez 2 miasta wojewódzkie: Gorzów 

Wielkopolski, Zieloną Górę tego programu tzw. ZIT-ów, to bardzo proszę. Są jakieś pytania do Pani 

dyrektor Sylwii Pędzińskiej? Nie ma, a zatem rozumiemy, trzymamy kciuki, dziękujemy Gorzowowi  
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i Zielonej Górze za przyspieszenia, bo dzięki temu statystycznie lepiej wyglądamy. Proszę jednak nie 

tracić z pola widzenia jakości, bo nie zawsze tempo jest tożsame  z wysoką jakością.  

Szanowni Państwo Radni, na serwerze dla radnych zostały zamieszczone informacje o wdrażaniu 

programów współfinansowanych z Unii Europejskiej w latach 2014-2020. Czy do tych informacji ktoś  

z Państwa Radnych ma pytania? Nie ma. Dziękuję uprzejmie. 

  

Informacja na temat stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie 

lubuskim stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 stanowią załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Punkt 5.        

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia i podmiotów leczniczych za okres 

01.01.2016 - 30.09.2016. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest 

Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia i Pan Wojciech Filipczak – 

Dyrektor Biura Audytu, Kontroli i Nadzoru Właścicielskiego. Czy Państwo Radni mają pytania do tej 

informacji. Jeśli nie, to bardzo dziękuję i uznaję, że Sejmik przyjął do wiadomości tą informację.  

W międzyczasie chcę powitać Pana Wadima Tyszkiewicza – Prezesa Związku Gmin Województwa 

Lubuskiego. Miejmy nadzieję, że inni goście, którzy zapowiedzieli swój udział w stosownym czasie 

dotrą.  

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2016 - 30.09.2016 stanowi 

załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Informacja o sytuacji finansowej podmiotów leczniczych za okres 01.01.2016 - 30.09.2016 stanowi 

załącznik nr 16 do protokołu. 
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Punkt 5a.  

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie uczczenia pamięci ofiar stanu 

wojennego. 

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: 35 rocznicę 

obchodziliśmy 13 grudnia. Dziękuję wszystkim, którzy w jakiś sposób uczcili ten smutny dzień. 

Przypominam, że 35 lat po II wojnie światowej było w 1980 roku, a zatem nie ma co się dziwić, że dla 

niektórych, zwłaszcza dla młodego pokolenia ta rocznica jest tak słabo znana. Szanowni Państwo, nie 

będę przytaczał treści, bo jest ona wszystkim Państwu dostarczona. Chciałbym prosić Państwa  

o przyjęcie tego stanowiska. Czy ktoś z Państwa ma jakieś uwagi do treści tego stanowiska. Jeśli nie 

ma, ponieważ to stanowisko będziemy przyjmowali przez głosowanie, a niektórzy radni są z tyłu, nie 

chciałbym by mogli nie uczestniczyć. Przypominam, że przejdziemy teraz do głosowania nad przyjęciem 

stanowiska w sprawie 35 rocznicy wprowadzenia stanu wojennego. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem tego stanowiska, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto z Państwa Radnych jest 

przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski 

„?”. Szanowni Państwo, w głosowaniu wzięło udział 22 radnych.  

Za 22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik stanowisko przyjął. Bardzo dziękuję. Bardzo proszę o przekazanie treści  

w swoich okręgach wyborczych.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie uczczenia pamięci 

ofiar stanu wojennego stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Punkt 6.  

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk  

nr 379/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali Sejmiku 

Województwa Lubuskiego obecna jest Pani Skarbnik Józefa Chalecka. Czy są w sprawie tej stawki 
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wystąpienia klubowe? Nie ma, a zatem bardzo proszę Pana Przewodniczącego Komisji Budżetu  

i Finansów Tadeusza Pająka o przedstawienie opinii. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji jest pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma indywidualne pytania do tego projektu? Nie ma, zatem projekt uchwały 

w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 379/16 poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć niebieski 

„?”. W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. 

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/367/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Punkt 7.    

Podjęcie uchwały w sprawie uchwały  budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok.        

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że projekt budżetu Województwa Lubuskiego na rok 2017 został zamieszczony na stronie internetowej 

Sejmiku Lubuskiego www.sejmik.lubuskie.pl. Prace nad analizą projektu były prowadzone w komisjach. 

O odczytanie projektu uchwały budżetowej – druk 378/16 i przedstawienie projektu uchwały proszę 

Panią Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbietę Annę Polak, następnie ewentualnie Panią Józefę 

Chalecką jeśli taka potrzeba uzupełnienia będzie. Bardzo proszę Pani Marszałek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Państwo, na przyszły rok 2017 

dochody nam wzrosną i to bardzo znacznie o prawie 160 mln. Porównujemy sobie styczeń do stycznia, 

422 mln mieliśmy 1 stycznia 2016, plan na przyszły rok to jest prawie 580 mln złotych. Wydatki wzrosną 

jeszcze bardziej, 1 stycznia to było 435, na koniec 519, tak planujemy wykonanie, natomiast plan  

na 2017 rok to jest ponad 616 mln złotych. Rezerwa, mieliśmy 2 mln 800, jeżeli chodzi o rezerwę ogólną 

na podobnym poziomie 3 mln 800. Rezerwa celowa wzrośnie nam sporo, mieliśmy 7 mln 100, plan  

10 mln  200 i to wiąże się z realizacją już na pewno w przyszłym roku będzie bardzo duże 

zaawansowanie inwestycji w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego. Nie wiemy jeszcze, które 

projekty zostaną wybrane zwłaszcza w kulturze i dlatego do rezerwy zaplanowaliśmy wkłady własne  

do tych projektów. W miarę jak będą wybierane, to wtedy będziemy przesuwać w trakcie roku te środki 

już na konkretne zadania. Deficyt, w związku z tym, że mamy dużo większy wzrost wydatków  

od dochodów, no jest większy deficyt – 37 mln złotych. Na początku tego roku był 12,9, ale nie boimy 

się tego deficytu, bo on jest inwestycyjny. Planujemy kredyt inwestycyjny na pokrycie deficytu  

w wysokości 23 mln złotych, a ta różnica 24 mln, którą na pewno Państwo wyłapaliście będzie pokryta  

z wolnych środków. W tej chwili bardzo oszczędzamy, mamy już praktycznie, nazbieraliśmy już  

na tą różnicę tyle wolnych środków, że będziemy mogli to spiąć. Jeżeli chodzi o poręczenia wynosiły  

3 mln 300, na 2017 – 4 mln 200. Na obsługę zadłużenia, maleje nam, mieliśmy 9 mln 800, w przyszłym 

roku to będzie 8 mln. Stać nas na taki budżet, duży wzrost wydatków. Budżet inwestycyjny o 180 mln 

możemy go zwiększyć z uwagi na dochody z Regionalnego Programu Operacyjnego. Pokażę na kilku 

przykładach inwestycjach, które już wprowadziliśmy, bo zostały one już wybrane, są w trybie 

pozakonkursowym i nie mamy tam konkurencji. Jeżeli chodzi o Zarząd Dróg Wojewódzkich, czy też 

zabezpieczenie przeciwpowodziowe, działamy na podstawie Wieloletniego Planu Inwestycyjnego, nie 

ma konkurencji, te inwestycje są pewne, oczywiście są ograniczenia związane z przetargami. Jeżeli 

chodzi o udziały w PIT od 2010 roku, proszę kluby, żeby popatrzyły bo mają zwykle inne dane, nie wiem 

skąd. Od 2010 roku mamy cały czas wzrost do naszego budżetu dochodów w PIT, o wiele milionów 

można popatrzeć. W 2010 – 18,4, wykonanie 63, kolejne lata systematycznie, są to coraz większe 

środki. Podobnie w CIT, ale to się wiąże przede wszystkim z rozwojem gospodarczym w naszym 

regionie. Znacznie wzrosło PKB, teraz przygotowujemy na styczeń taką konferencję, na którą Państwa 

już zapraszam na temat przedsiębiorczości „Nie ma przyszłości bez przedsiębiorczości”, gdzie chcemy 

właśnie pokazać ten potencjał gospodarczy i ukierunkowanie naszych działań na 2020 na przyszłość.  

I pamiętam doskonale te dane 2010 r. to 100 tys. mikro, małych, średnich firm, według ostatnich danych 

statystycznych 111 tys., od razu widać w CIT w jaki sposób rosną nam środki. I teraz obszarami, Biuro 

Sejmiku na poziomie tym samym 2017 rok, Państwo oszczędzają, 1 mln złotych. Departament 
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Administracyjno-Gospodarczy, wydatki wzrosły znacznie z uwagi na to, że mamy już realizację 

termomodernizacji rozstrzygniętą. Będziemy realizować bardzo dużą inwestycję, ocieplenie Urzędu. 

Będziemy również kontynuować, kończyć praktycznie cały remont wewnątrz, modernizacja 

pomieszczeń piwnicznych tu pod salą 820 tys. Wymiana sprzętu komputerowego 370 tys., do tego 

zakup oprogramowania 630 tys. i budowa miejsc parkingowych, bo niestety nie jest to wydatek 

kwalifikowany przy projekcie. Departament Nieruchomości, tutaj finansujemy Plan Zagospodarowania 

Przestrzennego Województwa i dlatego mamy niewielki wzrost wydatków z 3 mln 900, plan na 2017  

na kwotę 4 mln 200. Biuro Projektów Własnych będzie realizowało 3 duże projekty więc mamy skok  

w wydatkach z kwoty 1 mln 300 na kwotę 23 mln plan. Po prawej stronie macie Państwo rozpisane  

na jakie inwestycje. Termomodernizacja, o czym mówiłam, wkład własny w Departamencie 

Administracyjnym. Lubuski e-Urząd 2 mln 300 i lubuskie e-Zdrowie, będzie to pakiet usług  

dla mieszkańca. W zakresie Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Przypomnę, że to są nasze 

priorytety, największe środki są przeznaczone na poprawę dostępności transportowej i komunikacyjnej, 

bo to są nasze priorytety zapisane w Strategii Rozwoju Województwa. Plan w 2016 roku wynosił  

146 mln 400, plan na 2017 to jest prawdziwy skok, wzrost o 143,8%, bo to jest aż 210,5 mln. W trakcie 

roku będzie ta kwota jeszcze rosła, bo będą wchodziły kolejne zadania w miarę wyboru tych inwestycji. 

Co finansujemy z tego planu, drogi zgodnie z naszym Wojewódzkim Programem Budowy i Modernizacji 

Dróg – Ośno Lubuskie, Słubice, Sulęcin, Międzyrzecz droga nr 137, odcinek drogi nr 278 Sulechów-

Konotop, 297 w miejscowości Wrociszów. W tym na Zarząd Dróg Wojewódzkich wydamy 126,8 mln,  

na bieżące utrzymanie prawie 30, a na majątkowe 97,2. Mamy tu porównanie 2016-2017, niektóre będą 

zadania kontynuowane, budowa „małej” obwodnicy Rzepina mamy na 2017 5 mln, droga 276  

na odcinku Krosno-Radnica 4,6. Kolejny etap, II etap obwodnicy Drezdenka 9,1 mln. Na tym samym 

poziomie praktycznie dopłaty do autobusów – 25,8, do kolei – 45,3. Na modernizację pojazdów 

kolejowych, tu jest błąd 4, z czymś powinno być, Ala sprawdź to, 4,7 chyba? Departament Rolnictwa, 

więcej wydamy, proszę Państwa, w przyszłym roku w ramach wydatków majątkowych  

na zabezpieczenie przeciwpowodziowe, urządzenia melioracyjne niż na drogi i dostępność 

transportową. Jest to związane ze środkami z Banku Światowego i finansowaniem takich dużych 

inwestycji jak zabezpieczenie przeciwpowodziowe Słubic, ostatni etap zabezpieczenia 

przeciwpowodziowego Nowej Soli i na Nysie Łużyckiej, Przewóz. Jest to 163,3 mln, wzrost o 190%. Jak 

słyszałam tutaj w nagraniach, że nieinwestycyjny budżet, to proszę Państwa, nie można się z tym 

zgodzić. Na drogi wzrost 143 mln, na inwestycje w tym obszarze rolnictwa, zabezpieczenia 

przeciwpowodziowego 190%. To mówiłam, 60 mln Słubice, 45 zabezpieczenie Nowej Soli, 2,7 na Nysie 

Łużyckiej, Przewóz, dawno wychodzony i oczekiwany przez burmistrza Klisowskiego projekt. 
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Departament Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich, w tej chwili w mikroskopijnej skali  

w porównaniu do tego co było, plan 2016 to było 2,5 mln, na 2017 – 3,7. I zadania w konkursach: 

gospodarka wodno-ściekowa 7,34 mln euro, inwestycje w targowiska, ochrona zabytków itd. 

Departament Środowiska wynosił plan 1 mln 800, na 2017 – 1 mln 100 tys. Regionalny Program 

Operacyjny, zaplanowaliśmy w przyszłym roku 44 konkursy, do tej pory łącznie z ZIT-ami 

przeprowadziliśmy 90 naborów, a planowaliśmy przypomnę na 2016 – 43 konkursy, łącznie mówię  

z 2015 rokiem. 90 naborów, razem z ZIT-ami. W 2017 roku na pomoc techniczną czyli całą obsługę, 

promocję, komunikację, ogłoszenia 30 mln na wszystkie departamenty. 44 konkursy z alokacją 435 mln, 

na część inwestycyjną 218 mln, na tą działalność miękką Europejskiego Funduszu Społecznego  

217 mln. Konkursy, cały czas będziemy Państwa informować, aktywizacja na programy aktywnej 

integracji, usługi społeczne, równość szans, wsparcie na samo zatrudnienie 7 mln, aktywizację 

zawodową osób pozostających bez pracy 7,4, zgodnie z programem uruchamiamy tak jak Zarząd 

przyjął harmonogram. I Departament Programów Regionalnych, ta część inwestycyjna, rozwój 

przedsiębiorczości mamy 16 mln, gospodarka odpadami jest uzależniona od przyjęcia przez Sejmik 

Wojewódzkiego Programu Gospodarki Odpadami. Minister Środowiska ocenił już nasz program,  

są drobne uwagi, które w tej chwili są poprawiane. Myślę, że Zarząd w najbliższym czasie przyjmie 

projekt i skieruje na sesję. Odnawialne źródła energii 30 mln, efektywność energetyczna 20 mln  

i promocje regionu 11 mln. Departament Ochrony Zdrowia miał w styczniu 2016 roku na inwestycje  

16 mln, my planujemy na starcie już 18 mln, ale jest to za mało biorąc pod uwagę potrzeby 

inwestowania w ochronę zdrowia. To będą te kluczowe zadania, które chcemy sfinansować  

w przyszłym roku. 4 mln radioterapia wkład własny do projektu i 4 mln Centrum Matki i Dziecka oraz 

budowa bazy Pogotowia Lotniczego w Gorzowie Wielkopolskim. Będziemy oczywiście w trakcie roku 

zwiększać budżet  na ochronę zdrowia. Mamy przygotowane dokumentacje i plany inwestycyjne  

w innych szpitalach, ale to jak będą nam się zwalniać poręczenia i możliwości będą takie w budżecie,  

to z pewnością będziemy wspierać te inwestycje. W zakresie infrastruktury społecznej, w 2016 mieliśmy 

plan prawie 70 mln, 69,4, na 2017 również 69 mln. Jeżeli chodzi o zadania inwestycyjne, chcemy 

zakończyć rewitalizację Teatru w Gorzowie, przeznaczamy na ten cel 2 mln złotych. Do projektu  

e-usługi Regionalnego Centrum Animacji Kultury wkład własny 137 tys. Ten projekt jest finansowany  

w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego, 950 tys. to jest na konkurs na wsparcie prac 

remontowych i konserwatorskich naszych obiektów zabytkowych w trybie konkursu. Jeżeli chodzi  

o sport, edukację, wychowanie przez sport, na realizację programu Lubuskie siłownie pod chmurką –  

97 tys. Projekty realizowane w partnerstwie z gminami, dotacja do Wojewódzkiego Ośrodka Sportu  

i Rekreacji - 2 mln 100. Będziemy w przyszłym roku również w dalszym ciągu wręczać stypendia 
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sportowe, stypendia naukowe i stypendia artystyczne. W Departamencie Przedsiębiorczości i Strategii 

Marki, ponieważ to jest priorytet, dostępność transportowa, komunikacyjna, rozwój gospodarczy  

w oparciu o przedsiębiorczość. Realizujemy w przyszłym roku w tym departamencie 4 projekty z tym 

związane. Mieliśmy plan 2 mln 600, plan na 2017 – 9 mln 800 i to są projekty, które służą promocji 

gospodarczej 13 misji, trwa ekspansja regionu lubuskiego na cały świat. Z budżetowych środków 

finansujemy Dni Województwa 400 tys., nasze kampanie promujące region też prawie 400 tys., 

utrzymanie trwałości projektu to jest utrzymanie Lubuskiego Centrum Obsługi Inwestorów  

i Eksporterów, i dotacje na konkurs 366 tys. dla organizacji pozarządowych. O misjach mówiłam,  

to są 4 projekty za 7 mln „Lubuskie rusza w świat”. Biuro Współpracy Zagranicznej odpowiada  

za wdrażanie Europejskiej Współpracy Terytorialnej, programu Lubuskie – Niemcy, Lubuskie - 

Saksonia, Lubuskie – Brandenburgia. Są już pierwsze rozstrzygnięcia, program ruszył i finansujemy 

również współpracę zagraniczną z 13 regionami i w przyszłym roku jesteśmy gospodarzem jako region 

lubuski X Polsko-Niemieckich Dni Mediów. Biuro Rozwoju Regionu ma większy plan prawie dwukrotnie. 

Mieliśmy na początku 2016 – 1 mln 100, teraz 2,5 mln, z taką kwotą startujemy. Podsumowując, 

zarówno dochody jak i wydatki na 2017 rok znacznie wzrosną. Wprowadziliśmy projekty do budżetu, 

stąd ten skok. Wprowadziliśmy te projekty, które są realizowane w trybie pozakonkursowym. Mamy 

Biuro Projektów własnych, 3 duże projekty „Lubuskie – Zielona Kraina Nowoczesnych Technologii”, 

konsekwentnie realizujemy tą wizję. Nowoczesne technologie do tej pory to światłowody, radiologia, 

usługi w tym zakresie w naszych jednostkach. Jak widzicie Państwo prowadzimy konsekwentnie 

kontynuację e-Urząd, e-Zdrowie, te projekty będą nadal realizowane, one są już w budżecie, nie  

są zagrożone. Natomiast drugi priorytet oprócz cyfryzacji, telekomunikacji to dostępność transportowa, 

wzrost ponad 140%. W sposób przewidywalny mamy Wojewódzki Program Budowy i Modernizacji 

Dróg, i tak realizujemy ten plan, nie ma tam niespodzianek. Zabezpieczenie przeciwpowodziowe, duże 

inwestycje, o których mówimy. Jak prowadziliśmy negocjacje, rozmowy z Bankiem Światowym, to się 

już dzieje, te inwestycje są wpisane do budżetu i to pozwala nam realizować strategiczne priorytety, 

które są w naszej strategii, w naszych programach kluczowych. Nie zapominamy o infrastrukturze 

społecznej, zaplanowaliśmy inwestycje w tym obszarze, żeby modernizować, wspierać nasze instytucje 

kultury, ale inwestujemy też w kapitał ludzki, są pieniądze na stypendia, są pieniądze dla wykluczonych, 

na politykę społeczną i na politykę senioralną. Jestem przekonana, że prowadzimy politykę regionalną 

w naszym województwie w sposób przewidywalny, zrównoważony i konsekwentny. Dziękuję.  

 

Informacja dotycząca budżetu na 2017 r. stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo Pani Marszałek 

dziękuję. Teraz przejdziemy do odczytania opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały 

budżetowej i tutaj dwie uchwały odczyta Pan Mirosław Marcinkiewicz – Wiceprzewodniczący Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Proszę Panie Przewodniczący.   

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje uchwałę  

Nr 753/2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 15 grudnia 

2016 roku w sprawie opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego projekcie uchwały 

budżetowej na rok 2017 oraz uchwałę nr 755/2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 15 grudnia 2016 r. w sprawie: wydania opinii o możliwości 

sfinansowania deficytu budżetu przedstawionego w projekcie uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na rok 2017. 

 

Uchwała Nr 753/2016 stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

Uchwała Nr 755/2016 stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Panu.  

Za chwilę przejdziemy do przedstawienia stanowisk klubów radnych. Prosiłbym o zgłaszanie, który  

z klubów radnych chce przedstawić swoje stanowisko przez podniesienie ręki, ale też przez przycisk. 

Przypominam, jeśli ktoś z Państwa chce zabrać głos to wciska zielony przycisk. Zgłasza się Pani 

Natalia Pawlak. Ja tylko dwie uwagi do tego, co Pani Marszałek powiedziała, bo zabrzmiało to zbyt 

optymistycznie, bo te kwoty wzrosną nie o 190%  i nie 140, tylko do 190 i do 140% , ale nigdy za dużo 

optymizmu no i że Ministerstwo Środowiska jeszcze nie zaopiniowało pozytywnie, przekazało nam 

uwagi, my musimy na te uwagi odpowiedzieć i będziemy czekali dopiero na ostateczne stanowisko 

pozytywne, ale ta opinia jest bardzo skomplikowana. Szanowni Państwo, czyli przystępujemy  

do przedstawienia stanowisk klubów. Pani Natalia Pawlak jako pierwsza w imieniu klubu PSL, następnie 

Pani Maria Jaworska w imieniu Klubu SLD. Bardzo proszę o ewentualne kolejne zgłoszenia. Bardzo 

proszę.  

 

Członek Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Natalia Pawlak: Panie Przewodniczący, 

Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku, Klub Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego, po zapoznaniu  

się z projektem uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok i po wysłuchaniu informacji 

Pani Marszałek, ocenia go jako rekordowy. Dochody zbliżają się już do 580 mln i deficyt, o którym 
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mówiła Pani Marszałek, chyba wytłumaczyła nam dlaczego powstanie. Wchodzimy w drugi okres 

inwestycji środków unijnych i dodatkowe pokrycie niedoboru kredytem długoterminowym w wysokości 

23 mln. Fakt, że wzrost dochodów to przede wszystkim zasługa funduszy unijnych, ale rosną też 

dochody z PIT i CIT, co oczywiście stanowi pokłosie inwestycji i wzrostu gospodarczego z poprzednich 

lat. Województwo stawia na zrównoważony rozwój przy poparciu przedsiębiorców. Mam nadzieję tylko 

cichą, że wskaźnik wzrostu gospodarczego, który o 2 punkty nam spadł nie przeszkodzi nam  

we wzroście i inwestycjach, które sobie zamierzyliśmy w województwie. Cieszy wzrost środków  

na infrastrukturę komunikacyjną, bo zawsze o to się na każdym posiedzeniu Sejmiku i wszyscy radni 

biją. Inwestycje o znaczeniu priorytetowym zostały ujęte. Mam nadzieję, że zostaną w pełni 

zrealizowane. Mamy świadomość, że nie wszystkie potrzeby dotyczące inwestycji zostaną załatwione, 

ale sądząc po ilości interpelacji na poprzednich sejmikach myślę, że nie sposób załatwić to jednym 

budżetem. Ja też bym miała ciche marzenia i koledzy radni, każdy by chciał, żeby to w przyszłym roku 

realizować. Marzy mi się też obwodnica Nowego Miasteczka, Kożuchowa, ale wiem, że musimy czekać 

i ująć to w przyszłości w planach. Popieramy również wzrost środków na zdrowie, kulturę, politykę 

społeczną. I biorąc pod uwagę pozytywną opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej, którą przed chwilą 

wysłuchaliśmy, trochę z opóźnieniem było, ale dotarła do nas, żeby wziąć ją pod uwagę. Mowa tam jest 

m.in. o pokryciu niedoboru budżetowego i wszystkie te uwagi, które zostały zawarte. Myślę, że nie 

będzie problemu z realizacją budżetu w przyszłym roku i Klub PSL Województwa Lubuskiego 

pozytywnie opiniuje projekt budżetu i będziemy głosować za przyjęciem tego budżetu. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękujemy Pani 

Radnej Pawlak. Bardzo proszę o zabranie głosu w imieniu Klubu Sojuszu Lewicy Demokratycznej Panią 

Radną Marię Jaworską. I ewentualnie pytanie o zgłoszenia innych klubów.  

 

Członek Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej Maria Jaworska: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Szanowna Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku, Szanowni Goście, Radni Klubu Sojuszu 

Lewicy Demokratycznej przeanalizowali przedłożony przez Panią Marszałek Województwa Lubuskiego 

Elżbietę Polak projekt uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok. Projekt budżetu 

zarówno po stronie dochodów, jak i wydatków w ocenie Klubu Radnych jest ambitny i rozwojowy. 

Projekt przewiduje ponad 12% wzrost dochodów w stosunku do aktualnego budżetu, również wyższy 

plan wydatków. Oto przykłady wydatków, ponad 25% wzrost wydatków przewidzianych w rozdziale 

drogi publiczne wojewódzkie poprawi bezpieczeństwo użytkowników jezdni, ponad 20-krotny wzrost 

funduszy, dział informatyka umożliwi sfinalizowanie cyfryzacji urzędu i placówek ochrony zdrowia. 
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Zaplanowane wydatki majątkowe na rozbudowę Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego  

w Gorzowie Wielkopolskim i utworzenie Centrum Zdrowia Matki i Dziecka przy Wojewódzkim Szpitalu 

Klinicznym w Zielonej Górze poprawi w przyszłości dostępność usług medycznych, a przez to ochronę 

zdrowia Lubuszanom. Jednak zaplanowana rezerwa na realizację zadań bieżących w ramach budżetu 

inicjatyw obywatelskich przewiduje tylko 1 mln złotych. Klub Radnych uważa, że kwota ta powinna być 

znacznie wyższa. Biorąc pod uwagę fakt, że projekt budżetu ma charakter rozwojowy, radni Klubu 

Sojuszu Lewicy Demokratycznej będą głosowali za jego przyjęciem i w imieniu Klubu SLD Maria 

Jaworska.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Pani Radnej. 

Czy są wystąpienia pozostałych klubów? Jest Pan Mirosław Marcinkiewicz, następnie Pan Łukasz 

Mejza. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, Pani Marszałek, gdy patrzymy na dochody, gdy patrzymy na wydatki właśnie warte 

podkreślenia jest to, że są to duże kwoty, dużo wyższe niż dotychczas, a te kwoty są o tyle ważne,  

że właśnie lepiej pozwoli nam to realizować, to co przecież robimy. Nie będę cytował kwot, które już 

padły tu w wystąpieniu, przede wszystkim bardzo szczegółowym Pani Marszałek, ale podkreślę jedną 

rzecz, o czym chyba mowy nie było. Zauważmy, że wszystkie placówki wojewódzkie i to te związane  

z rolnictwem, te które są związane ze sportem, czy kulturą mają kolejny rok zapewnione dobre, świetne 

finansowanie i będą mogły realizować swoje zadania, a środki przeznaczone na inwestycje, dawno, nie 

przypominam sobie by tak wysokie były. W związku z czym, jeżeli dodamy do tego jeszcze  

te 44 konkursy zapowiedziane w roku przyszłym na kwotę blisko ponad 435 mln, to daje nam dopiero 

obraz tego, co czeka nasze województwo w przyszłym roku. Bardzo się z tego cieszymy, samorząd po 

prostu robi to, co do samorządu należy. I dodam jeszcze tylko, to świetny czas dla naszego 

województwa i wykorzystajmy ten czas, wykorzystajmy te możliwości, które się pojawiły. Jest  

to na pewno budżet zrównoważonego rozwoju i odwołam się do tego, co tutaj wielokrotnie na tej sali 

padało. Mamy strategię, mamy plan, za chwilę przegłosujemy budżet, bardzo ambitny budżet i Pani 

Marszałek, Pani, całemu Zarządowi życzę dobrej, sprawnej realizacji tego budżetu, nie mam 

wątpliwości, że tak będzie, ale takie życzenia chcę złożyć. Klub PO będzie głosował oczywiście za tym 

budżetem, a wobec tego wszystkiego, co się dzieje w tej chwili w kraju to dodam tylko – dobra zmiano, 

albo dojna zmiano nie zepsujcie tego, dajcie nam samorządom pracować, dajcie nam realizować  

te zadania, które są dla nas wszystkich, dla mieszkańców województwa lubuskiego. Dziękuję.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                        
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Panu 

Przewodniczącemu. W imieniu Klubu Radnych Bezpartyjnych Samorządowców bardzo proszę 

Przewodniczącego Łukasza Mejzę o zabranie głosu. Następnie Pani Radna Małgorzata Gośniowska – 

Kola w imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwości. Bardzo proszę Panie Radny Mejza. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: Pani Marszałek, 

Wysoki Sejmiku, Dostojni Goście. Uchwała budżetowa opiera się na pewnej wizji regionu i pokazuje jak 

rządzący myślą o społeczeństwie, województwie i o swojej roli.  Budżet to nie są suche liczby, bo coś, 

co decyduje o życiu ponad miliona ludzi nie może być tylko zestawieniem cyfr. A z przykrością należy 

stwierdzić, że dotychczas konstruowane budżety wypchnęły masę młodych lubuszan, moich 

rówieśników, poza granicę naszego regionu. Do projektu uchwały budżetowej Klub Radnych Bezpartyjni 

Samorządowcy ma stosunek krytyczny. Jednak szczególnie źle oceniamy tryb pracy nad nim. 

Wnioskujemy o to, a żeby dyskusja nad projektem budżetu odbywała się na komisjach przed złożeniem 

projektu do Regionalnej Izby Obrachunkowej. Tak, abyśmy mogli debatować o budżecie na etapie 

konstrukcji. Pragnę przypomnieć również, Szanowni Państwo, że Klub Radnych Bezpartyjni 

Samorządowcy, zgodnie z uchwałą Sejmiku z dnia 21 września 2010 roku w sprawie ustalania trybu 

prac nad projektem uchwały budżetowej, przekazał do Zarządu Województwa wnioski, które chcieliśmy, 

aby zostały umieszczone w budżecie na 2017 rok. I tutaj również z przykrością muszę powiedzieć,  

że tylko nieliczne z nich znalazły się w projekcie budżetu, na co oczywiście Klub Radnych Bezpartyjni 

Samorządowcy nie może wyrazić zgody. Szanowni Państwo, odpowiedzi na jedyny wniosek klubu 

radnych pojawiły się po dwóch miesiącach. I to właściwie po enumeratywnym wskazaniu tego 

uwłaczającego demokratycznym standardom zachowaniu na posiedzeniu jednej z komisji. Jedyne 

wnioski klubowe były emanacją szerokiego dialogu z mieszkańcami województwa. To był jedyny 

wniosek klubu radnych. A w waszej opinii, drogi Zarządzie, nie zasługiwał on na to, aby uwzględnić 

propozycje w nim zawarte. Ba, on nawet nie uwzględniał na to, aby się do niego odnieść w stosownym 

czasie. Jeśli chodzi o sam projekt to również mamy wiele zastrzeżeń. Jest to budżet polityczny.  

To nie jest budżet województwa lubuskiego. Budżet nastawiony na przecinanie wstęg. Szczególną 

uwagę zwraca punkt „administracja publiczna”. Wydatki na administrację są całkowicie dla nas 

niezrozumiałe. No bo trudno zrozumieć, że z 71 mln w obecnym roku, w następnym mamy już 91 mln. 

Wydatki na Urząd Marszałkowski wzrastają z 57 mln do 72 mln. Wydatki na ekspertyzy, Szanowni 

Państwo, opinie i analizy wzrosły, uwaga, o 240 %. Z 640 tys. do 1 mln 570 tys. A stwierdzić należy,  

że w zakresie redukcji biurokracji i kosztów administracyjnych mieliście Państwo bardzo szerokie pole 

do działania. Chcielibyśmy, jako Klub Radnych Bezpartyjni Samorządowcy prosić o przedstawienie 
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stanu zatrudnienia w okresie ostatnich 3 lat. Oprócz tego, że notoryczne zmiany powodują 

dezorganizację, to jeszcze pociągają koszty. Ale trudno oczekiwać od formacji, która wprowadza 

instytucję przewodniczącego Sejmiku „trójkwadransowego” - pamiętamy wszyscy sesję majową.  

I trudno oczekiwać od tej formacji, która robi z nas pośmiewisko na arenie krajowej, o stabilność  

i konsekwencję  w sektorze zatrudnienia. Szanowni Państwo, kolejna haniebna pozycja to kwota  

0,5 mln na utrzymanie biura w Brukseli. Jakie są efekty funkcjonowania tego biura? Bardzo 

chcielibyśmy prosić również o informację na ten temat. No i przechodzimy do promocji województwa. 

Tutaj też wzrost wydatków z 9 mln do 13. A w szczególności ciekawa jest pozycja: „promocja 

gospodarcza regionu lubuskiego o zasięgu krajowym i międzynarodowym”. Łącznie blisko 3 mln zł. 

Szanowni Państwo, to nic innego jak biuro podróży. My nawet wewnątrz klubu spieraliśmy się o nazwę 

tego biura i wiodącą propozycją było „EAP”, ale muszę powiedzieć, że „marszałkowskie biuro podróży” 

również znalazło wielu zwolenników. Interesująca dla nas byłaby lektura, kto i gdzie latał, kto i gdzie 

jeździł, i jakie są efekty tych wojaży. A teraz, jak Pani Marszałek zaznaczyła, czas na Argentynę. Także 

również czekamy. Szanowni Państwo, koalicję rządzącą bardzo mocno obciąża fakt nieustannego 

pakowania pieniędzy w lotnisko. To jest 7,5 mln złotych, i to pakowania bez realnej strategii rozwoju.  

Ja mam wrażenie, że Marszałek Polak chce w swojej długiej ekskursji politycznej dobić do portu 

Babimost. Z sukcesem oczywiście dobić do portu Babimost, ale jednak mam wrażenie, że co najwyżej 

ten port Babimost się dobije, a kilkadziesiąt mln zł zostanie w powietrzu. Naszej zgody nie może być 

również na przeznaczenie zbyt małej ilości środków na utrzymanie i remonty dróg. I właśnie w tej 

dziedzinie szczególnie widoczne jest nieuwzględnienie wniosków Klubu Bezpartyjni Samorządowcy, 

złożonych do projektu budżetu. Bo znakomita większość z nich, Szanowni Państwo, dotyczyła właśnie 

drogownictwa. Boli nas również brak planów i strategii związanych z transgranicznymi połączeniami 

kolejowymi Zielonej Góry i  Gorzowa z Berlinem. Zupełnie nie wykorzystujemy sąsiedztwa dużej 

metropolii, no i ograniczamy na własne życzenie wpływy z turystyki o charakterze transgranicznym.  

W naszym przekonaniu również zbyt małe środki zostały przeznaczone na infrastrukturę turystyczną  

o charakterze regionalnym. Drogi Zarządzie, chciałbym również zapytać, co ze znacznym zwiększeniem 

deficytu budżetowego? Względem zeszłego roku o 25 mln zł. I obok tego faktu również nie można 

przejść obojętnie. Szanowni Państwo, obsługa długu publicznego kosztuje nas już ponad 12 mln zł.  

I oczywiście niezrozumiały dla nas jest również wzrost rezerwy budżetowej o ponad 40%, w tym 

rezerwy na realizację zadań majątkowych do kwoty ponad 8 mln zł. Nie uważacie, że o takich kwotach 

powinien decydować Sejmik? Już na koniec, sporo na tej sali się mówi od wielu lat o lotniskach,  

o samolotach. Latamy przecież coraz wyżej i coraz dalej. Ale naprawdę na sam koniec chciałbym 

zapytać: Drogi Zarządzie, czy leci z nami pilot? Dziękuję serdecznie. 
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Wystąpienie Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy stanowi załącznik nr 28 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę  

w imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwości o zabranie głosu Panią Radną Małgorzatę Gośniowską-Kolę.  

 

Członek Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Państwo. Mam zaszczyt 

reprezentować Klub Prawo i Sprawiedliwość, i chciałabym się w sposób krytyczny odnieść  

do przedstawionego projektu budżetu. Na początku bardzo proszę o sprostowanie, jeżeli się mylę. 

Jeżeli mam niewłaściwe dane, bardzo proszę o przedstawienie prezentacji, która była nam pokazywana 

przed paroma minutami przez Panią Marszałek i proszę o wgląd, jaki udział mamy w PIT i CIT. Bardzo 

proszę, jeżeli to jest kwestia minuty, to proszę mnie poprawić, jeżeli się mylę. Czy możemy  

do tej prezentacji wrócić? Proszę Państwa, bardzo proszę, bo jest na pewno pan informatyk z nami. 

Tutaj są dochody w PIT i CIT. Proszę mnie poprawić, jeżeli się mylę. Ja nie jestem oczywiście 

matematykiem, ale jeżeli dochody z PIT są w kwotach przedstawionych to bardzo proszę sprostować 

mnie, jeżeli się mylę. Możemy odnaleźć ten slajd? Nie proszę Pani, bardzo proszę ten slajd, jeśli 

można, bo zarzucało nam się nie po raz pierwszy, że mamy złe dane. Ja chciałbym się odnieść  

do danych, które nam były przed chwileczką przedstawiane, po pierwsze. Po drugie, dane, które mam 

zamiar przedstawić to są odpowiedzi na moje interpelacje przez Biuro Sejmiku. Jeżeli Państwo 

podajecie mi złe dane to też proszę o taką informację.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Są już.  

 

Członek Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Czy 

nasze dochody z CIT-ów wynoszą 70 mln? Z PIT-ów?  Czy to jest już poprawione? Tak, a w PIT-ach?  

A to teraz już są poprawione. To wobec tego bardzo dziękuję. Wydaje mi się, że wszyscy – słusznie 

zauważyłam, że była pomyłka, tak? Bardzo dziękuję. Oczywiście, że taka pomyłka może zaistnieć.  

No bardzo istotne Pani Marszałek. Dlatego, że przed chwileczką... Proszę Państwa…    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam bardzo, 

proszę nie przeszkadzać. Bardzo proszę Panią Małgorzatę Gośniowską o kontynuowanie swojej 

wypowiedzi.  
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Członek Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Pani 

Marszałek, ja zadałam pytanie, czy została poprawiona prezentacja. I Pan z tyłu, który siedzi  

za państwem potwierdził, że tak. Wobec tego bardzo dziękuje za poprawki.  Mieliśmy przed chwileczką 

prezentację z błędami. Dochody z PIT-ów i CIT-ów nie były takie przed chwileczką przedstawione. 

Wobec tego odnoszę się do informacji, że zdarzają się pomyłki. Teraz, jeżeli chodzi o…     

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Raz jeszcze proszę  

o nieprzerywanie wystąpienia Pani Radnej Gośniowskiej-Koli. 

 

Członek Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Kwoty, 

które były przedstawione przed chwileczką w dochodach z PIT i CIT były błędnie zamienione. Ale nie 

mówię tego z powodu złośliwości, dlatego że omyłki są dopuszczalne. Jesteśmy ludźmi i one nam  

się wszystkim zdarzają.  Ale proszę nie zarzucać też, że to my się powołujemy na błędne dane, bo tak 

nie jest. Cały czas do rzeczy, Panie Przewodniczący. Jestem w klubie opozycyjnym, 6 osobowym, 

Proszę Państwa, i nie mam zamiaru blokować mównicy, Panie Przewodniczący. Państwo Radni 

wszyscy jesteście w totalnej koalicji i bardzo proszę Państwa właśnie o refleksję na to, jakie dane nam 

są przedstawiane. Opierając się na dochodach, począwszy od 2008 roku, istotnie dochód i jego 

wykonanie przez kolejne lata do chwili obecnej rośnie. Ale ten dochód często jest generowany po prostu 

przez fundusze unijne. I to, że w tym roku, w tym planie są takie założenia na melioracje,  

na infrastrukturę drogową, na wiele innych spraw, to to wszystko wpływa z tego powodu, że wchodzą 

nam fundusze unijne. Wobec tego też na samym początku powiem – proszę pomyśleć co będzie, gdy 

tych funduszy unijnych zabraknie. Jeżeli chodzi o dochody, dochody na 2016 rok – wszyscy mamy 

liczby. Proszę Państwa, to nie jest kwota powalająca. Wykonanie dochodów w 2013 roku było  

na poziomie 600 mln – 599 mln 281 tys. Jeżeli teraz porównamy sobie, co jest najważniejszą istotą, 

zakładamy, że gospodarka. Jeżeli wpływy z PIT-ów i CIT-ów to jest obraz naszej kondycji, naszego 

województwa, to proszę uprzejmie zauważyć, że w planowanym budżecie wpływy z PIT-ów i CIT-ów  

są na poziomie 19%. Czyli bardzo podobne jak w 2015, 2014, 2013 – po kolei. Ten wzrost dochodów 

PIT-ów i CIT-ów wcale nie jest taki, jak te wszystkie pieniążki, które ładujemy w tą gospodarkę.  

To co się z tym dzieje? Jesteśmy w połowie, poza połową programowania funduszy unijnych. Bardzo 

się cieszymy z tego, że idą nakłady na drogi, bo od początku, odkąd jestem w Sejmiku, wszyscy radni 

apelują, że drogi. Powtarza się nam, że mamy S3, że mamy kręgosłup, oczywiście A2, ale co z tego 

wynika, kiedy nie możemy tam dojechać? Więc tutaj trzymamy kciuki za Zarząd Dróg Wojewódzkich. 

Chcemy tej dostępności. Jeżeli mówimy o programach, jakie jest to nasze województwo, Proszę 
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Państwa, z czym się kojarzymy. Centrum Winiarstwa – oczywiście to jest już też sztandarowy przykład 

na to, jak się wydaje unijne pieniądze, ale czy to ma znaczenie, czy to są unijne pieniądze, jakie  

to są pieniądze? Wydatek jest 4 mln zł. To Centrum Winiarstwa istnieje od roku, wybudowane  

na potrzeby polityki. I teraz, proszę Państwa, niecały rok robi się tam remont za 50 tys. Nikt nie mówi 

tego, że bez przerwy ładuje się pieniądze, że koszt utrzymania tego centrum miesięczny to jest ponad  

8 tys. zł. Kto tam pracuje, ile osób tam korzysta z tego? Jeżeli ładujemy pieniądze, to może powinniśmy 

to robić mądrzej? Jeżeli mówimy, że mamy program „Młodzi on-life”, świetnie, znamy demografię, 

znamy wyniki, wiemy, co się w naszym województwie dzieje. Wiemy, że spadek na studia wyższe jest  

w tej chwili o 50% mniejszy. Z czegoś to wynika. Ale te sprawy, te dane, nie dzieją się po prostu  

na pstryk. To jest konsekwencja Państwa działań. Jeżeli została powołana Komisja ds. młodzieży – 

pozwolę sobie odnieść się do niej, bo ja w niej pracuję. Proszę Państwa, komisja działa od kwietnia tego 

roku. I cóż, mieliśmy 3 posiedzenia. Ja bardzo się cieszę, że Pełnomocnikiem ds. młodzieży została 

Pani Kozińska, bo z pewnością jest to osoba pracowita i bardzo jej zależy na tym, żeby ten program 

wdrożyć. Ale odniosę się też do kwot, które Państwo tak usilnie staracie nam się przedstawić jako 

niesamowicie wysokie, jeżeli chodzi o nakłady na młodzież. Stypendia sportowe, stypendia 

motywacyjne, siłownie pod chmurką. Proszę Państwa, to jest śmiech. Jeżeli wydajecie 100 tys. zł  

na siłownię pod chmurką, na 8 projektów, to cóż to jest za kwota? A w tym samym czasie, proszę 

Państwa, w tym roku zaprojektowaliście wybudowanie telebimu przed Urzędem Marszałkowskim.  

I oczywiście brawo, jest telebim. Ten telebim zakupiliście Państwo wiosną, leżał w piwnicy i teraz 

łapiecie się za to, żeby w grudniu go rzeczywiście zainstalować. I tak jest. I to są dane tutaj z moich 

interpelacji. Świetnie, czy ktoś z Państwa dzisiaj widział ten telebim? To jest 100 tys. zł. Ile byłoby 

siłowni pod chmurką? Jakie to jest porównanie? Proszę Państwa, mamy pomysł na województwo 

lubuskie. Misje gospodarcze. No wszyscy się bijemy w piersi pewnie, bo chcielibyśmy żeby  

ta gospodarka ruszyła, tak? Tu jest wiele osób, którzy są przedsiębiorcami. Jakie są te misje? No słyszę 

ostatnio. Też otrzymałam tutaj, na mojego przedmówcę się powołam, kalejdoskop wyjazdów 

turystycznych.  Chiny, Kreta, Grecja. Oczywiście gdzie tylko to jest możliwe. Pytam, kto pojechał teraz  

z przedsiębiorców do Chin? Te wyjazdy i te plany, proszę Państwa, to nie są plany, które są od roku.  

To są wyjazdy, które Państwo planujecie od 2004 roku. Jest współpraca z Kazachstanem, z Białorusią. 

Mam też pytanie do Państwa Radnych, jak działa komisja współpracy z zagranicą? Jakie są efekty tej 

współpracy? Przepraszam, bo czas jest przedświąteczny. Nie chciałabym, żeby to wychodziło na jakąś 

złośliwość, ale proszę Państwa, jeżeli misją gospodarczą nazywa się wyjazd do Chin, a jedzie zespół 

ludowy, to przepraszam bardzo, to nazwijmy to wyjazdem kulturalnym. Jeżeli mamy współpracę  

z Kazachstanem to pytam Państwa, kto nadzoruje te wszystkie wyjazdy? Ile jest podpisanych umów 
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gospodarczych? Kto z przedsiębiorców na stałe wpisał się właśnie w ten program pracy? Jak to się 

dzieje? Oczywiście te dane, które są przedstawione o PIT, o CIT, o tym jak to dobrze nam się dzieje. 

Nie będę przytaczać. Odniosę się też do administracji. Proszę Państwa, kwota wydatkowania to jest  

91 mln. No takiej kwoty jeszcze nigdy nie było. Czy Państwo zdajcie sobie sprawę, jaki to jest wzrost, 

jeżeli chodzi o nakłady na administrację?  Mówicie Państwo o oszczędności, a jaka jest skala 

zatrudnienia? Oczywiście, że należy się do tego odnieść. Pan Radny Mejza pytał o to, jaki jest stan. Już 

Państwu mówię. 2010 rok – 628 osób, 2011 – 695, 2015 – 694, 2016 – 720. Myślę, że na chwilę 

obecną jest jeszcze więcej. Czemu ta administracja ma służyć? Jakim jesteśmy województwem? Jeżeli 

1 mln mieszkańców w tej chwili liczy nasze województwo, to niemal 100 zł przypada. To jest obciążenie 

na każdego mieszkańca z powodu właśnie nakładów na administrację. Nie rozumiem tego. Podobno 

wyznacznikiem rozwoju jest zdolność do zmian. Życzę wszystkim Państwu, żebyśmy nauczyli  

się zmieniać to, co wydaje się nam z góry położone na biurko i do zaakceptowania. Myślę, że tak nie 

powinno się robić. Wyraźnie powiem, że mieszkamy w różnych rejonach naszego województwa.  

Nie mieszkamy tylko w Zielonej Górze, ani tylko w Gorzowie. Jaki tutaj jest zrównoważony rozwój?     

Proszę Państwa, Państwo za chwilę wrócicie do tych swoich domów rodzinnych. Ja mieszkam  

we Wschowie. Przepraszam bardzo, wstyd mi będzie powiedzieć o tym, jak wygląda plan na 2017 rok. 

Klub Radnych PiS zagłosuje przeciwko temu budżetowi. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Pani 

Radnej Gośniowskiej-Koli. O odczytanie opinii komisji stałych Sejmiku Województwa Lubuskiego przez 

jego lub jej przewodniczących bardzo proszę w kolejności. Bardzo proszę o przedstawienie opinii 

Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych, Panią Przewodniczącą Komisji Bożenę Krystynę 

Osińską.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia i Spraw Społecznych wyraziła opinię pozytywną, przy jednym głosie wstrzymującym 

się.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.   

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji, 

Panią Marię Jaworską.  
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Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki w dniu 1 grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwały 

budżetowej na 2017 rok i w wyniku głosowania, przy 5 głosach za, dwóch głosach wstrzymujących się, 

braku głosów przeciwnych, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Bardzo proszę o przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa 

Lubuskiego, Przewodniczącą Komisji, Panią Grażynę Dereń. I może jednym zdaniem odniesienie  

się do uwagi Pani Radnej Gośniowskiej-Koli, że Państwo pracujecie bez żadnych efektów.   

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Sejmiku Województwa Lubuskiego,  

na posiedzeniu w dniu 1 grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwały budżetowej 

województwa lubuskiego na 2017 rok i w wyniku głosowania, przy 3 głosach za, 2 głosach 

wstrzymujących się, bez głosów przeciw, zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. 

Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

Gospodarki, przy 3 głosach wstrzymujących się, pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuje uprzejmie.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego pozytywnie zaopiniowała projekt 

budżetu. 6 głosów za i trzy osoby się wstrzymały. Dziękuję.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Panie Przewodniczący, Pani 

Marszałek, Komisja Budżetu i Finansów Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu  

2 grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie budżetu Województwa Lubuskiego na 2017 rok 

i w wyniku głosowania, przy 6 głosach za, 2 głosach wstrzymujących i bez głosów sprzeciwu, 

zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. Jednocześnie komisja poprosiła Panią 

Skarbnik, aby budżet, zarówno przy dochodach jak i wydatkach, był prezentowany również w kwotach  

w poszczególnych działach, z porównaniem tych kwot do lat poprzednich, ewentualnie do roku 

poprzedniego, tak jak to tutaj przed chwilą było prezentowane przez Panią Marszałek. I jeżeli będzie  

to możliwe, Pani Marszałek to prosiłbym, aby ta prezentacja była dostępna dla radnych, abyśmy mogli 

to wykorzystać w swojej pracy samorządowej. Dziękuję bardzo. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Czyli tak jak 

jest budżet państwa przedstawiany, że zawsze jest w układzie dynamicznym. Od czasu, kiedy nastąpiły 

zmiany ustrojowe. Szanowni Państwo, Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak prosiła o to, by się odnieść 

do uwag, w tym i tych uwag lotniczych. Mówię o tym nawiązaniu do pilota, że województwo nie  

ma pilota.   
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Państwo, oczywiście w miarę 

możliwości postaram się odpowiedzieć na wszystkie Państwa zarzuty, czy też opinie dotyczące projektu 

budżetu, bo to jest uchwała niesłychanie dla nas wszystkich ważna. Na jej podstawie będziemy 

pracować przez cały rok. Chcę zapewnić, że to nie jest dokument, który położymy na półkę. To jest 

dokument żywy. W trakcie roku będą wprowadzane również zmiany. Dlatego te cyfry bardzo się różnią. 

Przyjęcie projektu budżetu na podstawie wskaźników, również tych, które otrzymujemy z ministerstw,  

z Rządu, nie tylko na podstawie naszych danych, potem są zmieniane w trakcie roku. Bardzo często tak 

jest, jak obserwujemy te zmiany od 2010, że wykonanie jest znacznie większe. Ja jestem przekonana, 

że pomimo takiego dużego wzrostu dochodów na kwotę ponad 500 mln, wydatki 616 mln na koniec 

roku też będziemy mieli w wykonaniu dużo więcej. Proszę Państwa, prezentując budżet pokazałam 

cyfry, tak? Tutaj odniosę się do Pana Mejzy i bardzo bym chciała, żeby posłuchał, bo ja z uwagą 

słuchałam Pana wystąpienia, że jednak budżet, Drogi Radny, to są cyfry. Co innego strategia, i mam 

wrażenie, że prezentując swoją opinię pomylił Pan budżet ze Strategią Rozwoju Województwa.  

Ale skoro już o tym mowa, o naszym oddziaływaniu poprzez nasze strategie, poprzez nasze różne 

programy rozwojowe na rozwój całego województwa, to ja się odniosę. Powiem trochę szerzej, w jaki 

sposób chcemy poprzez takie narzędzie, jakim jest budżet, mieć wpływ na zmianę warunków na lepsze 

do życia w naszym regionie. Ale na pewno Państwo się ze mną zgodzicie i nie powinno być co do tego 

żadnych wątpliwości, że budżet województwa to są cyfry. Starałam się oczywiście nie tak szczegółowo 

jak sam budżet - zawiera masę danych, ale przynajmniej wybrać te takie najbardziej istotne, które mają 

największy wpływ na zmiany w naszym życiu. Tryb pracy, bo to też Państwo krytykowaliście. Pan 

Radny Mejza zwrócił uwagę, że nie dostał odpowiedzi. Nie powinno się to wydarzyć. Dyrektorzy mnie 

zapewniali, Pani Skarbnik, że odpowiedzieli na wszystkie te pytania podczas posiedzeń komisji. 

Powinien Pan dostać na piśmie i z tym się zgadzam. Ci pracownicy, którzy nie wypełnili swoich 

obowiązków zostaną w związku z tym upomnieni. Natomiast jeżeli chodzi o procedurę, to ona jest nam 

wszystkim znana, bo to jest uchwała budżetowa i zgodnie z tą procedurą my dyskutujemy nad 

budżetem i tworzymy ten budżet. Termin jest na złożenie wniosków do końca września. Następnie 

Zarząd. Praktycznie tydzień nam czasu zajęło przyjmowanie, analizowanie wszystkich Państwa 

wniosków, wniosków dyrektorów, bo one sięgały kwot kosmicznych. Około 100 mln zapotrzebowanie 

klubów na różnego rodzaju zadania, które mielibyśmy sfinansować, co jest nierealne, ponieważ, proszę 

Państwa, my zawsze działamy w granicach Wieloletniej Prognozy Finansowej, wieloletnich planów 

inwestycyjnych. Są zobowiązania zaciągnięte wcześniej. Są zadania i inwestycje, które  

są kontynuowane. Ten margines dowolności planowania na każdy kolejny rok jest naprawdę niewielki. 

Zadanie trzeba zapłacić, tak? Jak teraz realizujemy budowę mostu w Skwierzynie, były oszczędności 
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poprzetargowe – zwiększyliśmy na estakadę. W przyszłym roku płacimy, są jeszcze płatności.  

I te pieniądze muszą się znaleźć w budżecie, nie ma tam rezerwy. Wydatki na administrację. 

Wprowadziliśmy dodatkowe zadania. W związku z tym, że w tej perspektywie, którą zamknęliśmy,  

do dyspozycji we wszystkich regionach, nie jesteśmy wyjątkowym regionem jako lubuskie, mieliśmy 

25% unijnego tortu, który był do dyspozycji Polski. W nowej perspektywie do naszej dyspozycji mamy 

40% z kwoty 400 mld złotych dla Polski. Musimy zapewnić sprawną obsługę i wdrażanie tych 

programów, i tych dużo większych środków finansowych. Są inne procedury. Stąd więcej pieniędzy  

na ekspertyzy, stąd powstał Departament Instytucji Zarządzającej - wcześniej takiego nie było. Sam ten 

departament zatrudnia 53 osoby na dzień dzisiejszy. Ten departament nie tylko przygotowuje 

uszczegółowienia, kryteria, obsługuje Komitet Monitorujący, ale cały czas prowadzi monitoring  

i ewaluację wdrażania programu. I te zmiany, które wprowadzaliśmy były podyktowane przede 

wszystkim programem przyśpieszenia Ministra Rozwoju, Ministra Morawieckiego, który został przez 

Rząd przyjęty w lutym 2016 roku. To nie tylko oczywiście środki związane z obsługą Regionalnego 

Programu Operacyjnego, ale również wydatki majątkowe, o których mówiłam, które prowadzimy  

w urzędzie. Kolejne duże zadanie inwestycyjne, prawie 5 mln, to jest termomodernizacja, która jest 

właśnie w tym planie. Termomodernizacja całego obiektu, co zostanie na pokolenia. Wymiana sprzętu 

komputerowego, oprogramowania. My musimy realizować, to są terminy ich ważności i te zadania 

muszą być realizowane. Ja jeszcze poproszę o taką szczegółową analizę, którą mogliśmy szybciutko 

dla Państwa zrobić, Pana Sekretarza, w zakresie właśnie administracji. Jeżeli chodzi o stan 

zatrudnienia. Pomimo tego, że powstał dodatkowy departament, gdzie zatrudniliśmy 53 osoby, to w tej 

kadencji zatrudnienie wzrosło o 20 osób – nie więcej. Ponieważ do tego departamentu kierowaliśmy 

osoby z innych. Staramy się, ja bardzo mocno tego pilnuję. Jestem podobnie uczulona jak Państwo. 

Staram się te koszty na administrację niwelować, ale niektóre niestety muszą być poniesione. Także  

do tego departamentu przenosiliśmy pracowników z innych: z polityki społecznej, z administracji,  

z gabinetu, z PROW przede wszystkim, Marszałek mi podpowiada, bo tam plan był znacznie 

zmniejszony. Taki stan oczywiście jesteśmy gotowi przedstawić. Mam aktualny audyt w tym zakresie, 

ponieważ raz na dwa lata takie audyty w zakresie zatrudnienia wykonujemy. Kolejny temat, utrzymanie 

biura w Brukseli. Nie pół miliona. Pan Marszałek odpowie szczegółowo. Z tego, co ja pamiętam, jakieś 

190 tys. zł. W zakresie promocji gospodarczej dużo większe wydatki, ponieważ pozyskaliśmy środki. 

Mówiłam o tym. Wiem, że Pan sobie wystąpienie wcześniej przygotował, ale to są 4 duże projekty 

unijne. 7 mln 200 tys. wprowadzamy do promocji gospodarczej. Ja jestem z tego dumna i cieszę się,  

że przedsiębiorcy lubuscy pojadą w świat na misje. W tym roku odbyła się, od razu zdementuję, Pani 

Radna mówiła o Chinach, po co tam pojechaliśmy na wydarzenie kulturalne. Skoro to pojechał Lubuski 
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Zespół Pieśni i Tańca, więc powinniśmy mówić o kulturze, a nie o misji. Ale nikt nie mówił, że to była 

misja gospodarcza. Przecież ja w swojej, akurat dzisiaj, informacji z prac Zarządu wyraźnie mówiłam,  

że było to wydarzenie kulturalne z okazji 10-lecia współpracy samorządu województwa lubuskiego.  

Nie przedsiębiorców, tylko samorządu, z naszym regionem partnerskim Hainan. Uczestniczyliśmy 

podczas festiwalu kultury, dlatego pojechał Lubuski Zespół Pieśni i Tańca, który uczestniczył w tym 

festiwalu. To nie była misja przedsiębiorców. To była misja przygotowująca, bo takie rozmowy  

Pan Marszałek Jędrzejczak i Pani dyrektor Malon prowadzili, żeby przygotować właśnie wyjazd  

dla przedsiębiorców w ramach projektu, który ruszy w przyszłym roku. Misja natomiast gospodarcza  

do Białorusi się odbyła. Pani ubolewała nad tym, że mamy przecież współpracę z Białorusią,  

z Kazachstanem. Do Białorusi się odbyła. Bardzo udana wizyta. Zostały nawiązane kontrakty  

i przedsiębiorcy, listę mogę dostarczyć, są zadowoleni. Nabór był prowadzony w sposób otwarty. 

Informowaliśmy o tym na stronie zarówno przed wyjazdem jak i po wyjeździe, o wynikach. Odbyła  

się konferencja prasowa i wszyscy o tym powinniście Państwo wiedzieć. Jeżeli chodzi o Kazachstan. 

Taka misja jest przygotowana, ponieważ Rząd polski planuje EXPO 2017 właśnie w stolicy 

Kazachstanu i region lubuski będzie uczestniczył w tej misji gospodarczej w Kazachstanie. Wzrost  

na drogi jest znaczny. Będzie jeszcze wyższy, to jest do 148%.  Na sam zarząd dróg przeznaczyliśmy 

126 mln zł. Także tutaj krytyka, że jest za mało na drogi, jest nieuzasadniona, ponieważ jest dużo 

więcej, a w trakcie roku będziemy wprowadzać jeszcze dodatkowe zadania. Deficyt budżetowy.  

Tak, jest większy, bo jest inwestycyjny. Musimy w ramach kredytu inwestycyjnego - 23 mln. Dlatego jest 

deficyt, żeby realizować inwestycje i wydatki majątkowe, na które musimy założyć pieniądze samorządu 

województwa, a następnie, jak będą oceniane projekty, będziemy te środki refundować i uwalniać.  

W tym roku 2016, przypomnę Państwu, w pierwszym kwartale wprowadziliśmy na drogi 20 mln. Bardzo 

szybko, bo w tamtym roku ostrożnie zaplanowaliśmy. Nie wprowadzaliśmy tych inwestycji, gdzie  

nie były decyzje finansowe podjęte. W tym roku większość zadań na drogach, tak samo w zakresie 

melioracji, jest już wprowadzona, ale będą jeszcze dodatkowe. Myślę, że będą oszczędności też 

poprzetargowe. Także deficyt budżetowy akurat należy ocenić tutaj pozytywnie, bo on jest inwestycyjny. 

Rezerwa budżetowa – też to tłumaczyłam. Jest wyższa rezerwa na kwotę 10 mln, była 7, ponieważ 

zaplanowaliśmy tutaj środki na wkłady własne do projektów w zakresie kultury. Jest bardzo dużo 

składanych projektów przez nasze instytucje i jednostki w tym obszarze. Nie tylko do programów 

krajowych, ale do naszych programów, do Ministra Kultury. Zobaczymy, które zostaną wybrane. Gdy już 

zapadnie decyzja, wtedy będziemy mogli konkretnie na konkretne zadanie uruchomić z rezerwy wkład 

własny. I stąd zaplanowaliśmy więcej środków. To chyba dobrze, tak? Ta rezerwa to też jest pewnego 

rodzaju, dla analityków, sygnał wyraźny, że o tyle mogę sobie zmniejszyć deficyt. Bo skoro mam  
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w rezerwie tyle, to znaczy, że ten deficyt wcale nie jest taki wysoki. Dopiero w trakcie realizacji.  

To są nasze ramy. Nasze ramy do inwestowania. Jeżeli chodzi o zadłużenie, Pan podał kwotę, 

zapisałam sobie – 12 mln, może mnie Pan skorygować, tak? Zadłużenie budżetu nie wynosi 12 mln. 

Zaplanowaliśmy obsługę, jest dużo większe. Pani Skarbnik mnie uzupełni, to jest ponad 200 mln, 

natomiast obsługa zadłużenia w przyszłorocznym budżecie to jest kwota 8 mln zł. Też w prezentacji 

taką kwotę podałam. Jeżeli chodzi o Centrum Winiarskie, proszę Państwa, wiele naszych instytucji, 

jednostek kosztuje. Skoro wybieramy pewne zadania do realizacji to musimy się też liczyć z wydatkami. 

Ja nie rozumiem, co tak strasznie Panią boli to Lubuskie Centrum Winiarstwa, które jest naszą ikoną, 

marką rozpoznawalności regionu lubuskiego w Polsce i na świecie. Gdziekolwiek jestem. Tak, nasze 

kampanie w zakresie promocji szlaku wina i miodu, winnicy, przyniosły taki efekt, że nie mylą już nas  

z lubelskim. I właśnie to Lubuskie Centrum Winiarstwa, to Instytut Agrotechniki z linią technologiczną. 

To już była dużo wcześniejsza decyzja o wyborze tych specjalizacji. Budując za 45 mln Instytut 

Agrotechniki, co nie budziło Państwa żadnych kontrowersji, my już podjęliśmy decyzję, co wybieramy. 

Bo właśnie w tym instytucie, który kosztował 45 mln, powstała linia technologiczna pod badanie wina,  

a Centrum Winiarskie kosztowało tylko 4 mln i wciąż budzi jakieś kontrowersje. Ja też poproszę Panią 

dyrektor, żeby przedstawiła Państwu jak wielu turystów, bo to są setki, odwiedza to miejsce. Jak  

z dużym wyprzedzeniem kalendarz jest zapełniony i z wielu innych regionów pytają się. Ja osobiście 

miałam w tym tygodniu, w ubiegłym tygodniu. Proszę Państwa, jest taki Kongres Innowacji, nowych idei 

chyba Asia, tak? Który już będzie się odbywał 11-ty i poproszono mnie, żeby region lubuski był  

w przyszłym roku gospodarzem tego kongresu. Wiecie dlaczego? Bo chcieliby odwiedzić Lubuskie 

Centrum Winiarstwa i przyjechać do nas w czasie winobrania. Innowatorzy z całej Polski, elita kraju  

w tym zakresie. 50 osób będzie u nas gościć. Proszą o degustację w Centrum Winiarstwa i chcą być  

w czasie winobrania w Zielonej Górze. Czyli warto mieć takie miejsca. Jeszcze, proszę Państwa 

obiecałam, że parę słów na temat, czy skutecznie my potrafimy. Bo ten nasz budżet – 600 mln, 

Szanowni Radni opozycji, to jest budżet dokładnie taki sam jak Zielonej Góry i Gorzowa. My możemy 

inicjować pewne wydarzenia, zadania, ale my nie pokrywamy, nie finansujemy wszystkiego,  

co się w województwie dzieje. Samorząd województwa finansuje dokładnie te obszary, co do których 

wyznacza naszą odpowiedzialność ustawa o samorządzie województwa. Odpowiadamy za kulturę, 

sport, upowszechnianie sportów wśród dzieci i młodzieży, za kreowanie warunków do rozwoju,  

za tworzenie warunków do rozwoju gospodarczego. I jakie są tego efekty? Liczba podmiotów 

gospodarki narodowej w województwie lubuskim. W 2008 roku – 101 tys. Niedawno się odbyła u nas 

konferencja demograficzna Wojewódzkiego Urzędu Statystycznego, więc mam aktualne dane. 2016 rok 

– 111.804. Czyli jest dynamika. Nie zwijamy województwa, tak jak niektórzy chcieliby to widzieć. 
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Przybywa mikro, małych, średnich firm. W tym mamy bardzo duży skok firm z udziałem kapitału 

zagranicznego. Liczba tych firm wzrosła o 288 spółek, o 11%. Proszę Państwa, nasz budżet 

przyszłoroczny jest ukierunkowany na wsparcie inteligentnych specjalizacji i priorytetowych zadań 

strategii rozwoju województwa. Wyraźnie to podkreśliłam. Na dostępność transportową i komunikacyjną 

i na rozwój w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego tych właśnie branż, gdzie inwestowaliśmy 

w infrastrukturę. W tym czasie, w tym roku, w 2016 roku zamknęliśmy rozliczanie takich inwestycji jak 

Lubuski Park Naukowo Technologiczny w Nowym Kisielinie, Park Technologii i Logistyki „Interior”  

w Nowej Soli, Gorzowski Ośrodek Technologiczny „Park Naukowo Przemysłowy”, Lubuski Ośrodek 

Innowacji i Wdrożeń Agrotechnicznych w Kalsku, o którym mówiłam za 45 mln i Centrum Energetyki 

Odnawialnej w Sulechowie – też za 25 mln. I dzięki temu zmieniamy obraz naszej gospodarki  

na konkurencyjną i na innowacyjną, bo taki jest cel. I teraz potwierdzenie w liczbach, w 2008 roku 

mieliśmy 19 jednostek naukowo-badawczych. Bo tu mamy plażę w województwie. My to dopiero 

tworzyliśmy, my w tej kadencji. W 2014 już mamy 47 jednostek naukowo-badawczych. Czyli zmieniamy 

region na konkurencyjny i innowacyjny. I dzięki temu PKB... Ale ja bardzo proszę też klub PiS o uwagę, 

bo potem Państwo nie wiecie, w jakim województwie żyjemy. W 2008 roku PKB w naszym 

województwie wynosiło 28,9 mld złotych. W 2014 roku – 38,4 mld złotych. Czyli skok jest wyraźny.  

W skali kraju, w stosunku do średniej krajowej – 84,10%. Widać efekty nie tylko wdrażania Strategii 

Rozwoju Województwa, naszego budżetu, ale również mądrego inwestowania. Mam nadzieję,  

że również nasze inicjatywy, które podejmujemy w przyszłorocznym budżecie, przyniosą efekty.  

A jestem tego pewna, ponieważ udało nam się, proszę Państwa, rozbudzić apetyt przedsiębiorców. 

Przedsiębiorcy też wyraźnie widzą, do czego zmierzamy. Jaki jest nasz plan? Jesteśmy przewidywalni. 

Przedsiębiorcy w regionie lubuskim zarażają optymizmem inne regiony. 28,5% - o tyle chcą zwiększyć 

nakłady inwestycyjne. Ja jestem pewna tego co mówię, ponieważ w naborze, w pierwszym naborze –  

w pierwszym priorytecie na wsparcie przedsiębiorców 350 projektów wpłynęło. A w tym poprzednim 

okresie programowania, który właśnie zamknęliśmy, w EFRR, czyli w tej części inwestycyjnej, na 1100 

podpisanych umów połowa projektów, ponad 500, jest dla firm – dla przedsiębiorców, a tam powstają 

miejsca pracy. No ale tego my nie znajdziemy w budżecie, bo nie wszystko obejmuje budżet 

województwa, ale tak może oddziaływać na rozwój gospodarczy regionu. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

W międzyczasie dotarli do nas ważni goście. Witam posłów na Sejm RP: Panią Poseł Krystynę Sibińską  

i Pana Posła Tomasza Kucharskiego. Witam Panią Prezes wojewódzkiego funduszu – Panią Jolantę 

Fedak. Szanowni Państwo, zwracam uwagę na czas. Jest 13:41. Kilka minut przed 14-tą bez względu 
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na tok dyskusji będziemy musieli uczynić przerwę około 1,5 godziną. Także prosiłbym, bo za chwilę 

przejdziemy jeszcze do debaty i dyskusji nad budżetem. Pan Jędrzejczak – Członek Zarządu chciał 

zabrać głos.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący,  

w związku z oświadczeniem Pana Radnego Łukasza Mejzy chcę Państwa poinformować,  

że te informacje, które Pan Radny Mejza przekazuje, są to zwykłe kłamstwa dotyczące funkcjonowania 

Biura Sejmiku w Brukseli. Koszty funkcjonowania Biura Sejmiku… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam. To nie 

jest Biuro Sejmiku w Brukseli.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Nie rozumiem? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: To nie jest Biuro 

Sejmiku w Brukseli. To jest Biuro Województwa w Brukseli. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Biuro Województwa. W związku 

z tym punkt 1: Zakup w roku 2017, co składa się na budżet Biura Województwa w Brukseli, zakup 

wyposażenia, w tym kupno nowego laptopa, ponieważ tamten jest stary, wynosił 9 tys. zł. Zakup 

materiałów biurowych będzie kosztował 1252,47 zł. Zakup artykułów spożywczych - 834,98 zł. Zakup 

usług pozostałych: poczta, prepaid, komórki, bilety na komunikację miejską – 2922,43 zł.  Zakup usług 

telekomunikacyjnych, w tym głównie telefon stacjonarny - 834,98 zł. Czynsz, w tym wynajem biura  

i usługi z nim związane – 38.293,02 zł. Indeksacja, tak szacujemy - 734,78 zł. Podatek  

od nieruchomości, który dotyczy podatków płaconych do biura w Brukseli, myślę o biurze podatkowym – 

789,81 zł. To w sumie daje 50.672 zł. I do tego dochodzą pobory pracownika biura, bo mamy jednego 

pracownika Biura Województwa w Brukseli, które wynoszą 134 tys. zł rocznie. W związku z tym 

informację, którą Pan Radny Mejza był uprzejmy w imieniu Klubu Bezpartyjnych Radnych przekazywać, 

jest po prostu nieprawdziwa i koszty utrzymania biura wynoszą wielokrotnie mniej. Chciałem po prostu 

Państwa o tym poinformować. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Klub Bezpartyjnych 

Samorządowców. Pan Sekretarz Bogdan Nowak chciał krótko się odnieść – bardzo proszę.  
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Sekretarz Województwa Lubuskiego Bogdan Nowak: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Szanowni Państwo Radni. Chciałbym precyzyjnie odpowiedzieć na zarzut niekontrolowanego wzrostu 

kosztów utrzymania Urzędu Marszałkowskiego. Jeżeli mówimy o utrzymaniu Urzędu Marszałkowskiego, 

zwracamy uwagę na zapis w paragrafie 75018 naszego budżetu, w którym są wpisane koszty zarówno 

wynagrodzeń, jak i bieżących wydatków związanych z utrzymaniem naszego urzędu. Porównując  

te koszty rok do roku, w 2016 roku – 32.849.721 zł, plan na 2017 – 34.256.850 zł. Zaokrąglijmy  

to, 33 do 35 mln. To zaokrąglenie już jest tutaj, zaokrąglam na naszą niekorzyść, ale żeby nie poruszać 

się w szczegółach - podaję kwoty ogólne. To daje nam wzrost, rok do roku ok 2 mln zł. Niecałe 2 mln.  

Z tego około 1,4 mln mamy wzrost na wynagrodzeniach. Dlaczego? Konsekwencja podwyżek w tym 

roku. Podwyżki nie były wysokie – około 150 zł brutto na osobę. Konsekwencja w budżecie 

przyszłorocznym to jest około 700 tys. zł. Zatrudniamy od nowego roku pracowników ochrony, dlatego 

żeby zmniejszyć koszty utrzymania naszego urzędu. W związku ze zmianami w prawie dotyczącymi 

stosunków pracy, w roku przyszłym szacujemy, że koszty wynajmu agencji ochrony przekroczyłyby  

0,5 mln zł rocznie. W związku z tym zadecydowaliśmy po analizie, że zatrudnimy własnych 

pracowników, którzy będą wykonywali tą pracę na etacie w Urzędzie Marszałkowskim. Koszt roczny 

stworzenia Wydziału Ochrony to około 400 tys. zł. Dodatkowo przejęliśmy z redukowanych 

departamentów unijnych, tutaj głównie PROW, część urzędników – dobrych fachowców o wysokich 

kwalifikacjach. Przejęliśmy na stan, na etaty Urzędu Marszałkowskiego i to jest koszt roczny 300 tys. zł. 

Te wszystkie koszty to są koszty podawane wraz z pochodnymi. Dodatkowo, w tym paragrafie 75018  

po stronie utrzymania urzędu wzrosły nam koszty energii. W związku z podwyżkami energii 

planowanymi na rok przyszły szacujemy, że te koszty wzrosną nam około 200 tys. w skali roku oraz 

usługa sprzątania. W związku ze zmianami w prawie zamówień publicznych i wprowadzeniu  

tzw. klauzuli społecznej szacujemy, że koszt usługi sprzątania może nam wzrosnąć nawet o 400 tys. zł.  

W związku z tym, o taką kwotę zwiększenie budżetu zostało zabezpieczone. Chciałbym powiedzieć,  

że te wszystkie wzrosty kosztów składają się na tą sumę niecałych 2 mln złotych w stosunku rocznym  

i nie wiem skąd Państwo Radni wzięli tak duże sumy pokazujące koszty utrzymania Urzędu 

Marszałkowskiego. Ja chciałbym tylko nadmienić, że w paragrafie 75018 w budżecie województwa  

są ujęte nie tylko koszty naszego urzędu, ale także departamenty unijne, które mają wysoką pomoc 

techniczną wpisaną właśnie w ten paragraf. Także jeżeli rozmawiamy na temat budżetu, musimy bardzo 

precyzyjnie zwrócić uwagę, jak dany paragraf jest jeszcze dzielony na departamenty, o co bardzo bym 

Państwa prosił. I na zakończenie chciałbym tylko poinformować Państwa, że koszt ekspertyz planowany 

na rok 2017 w Urzędzie Marszałkowskim to jest 189 tys. zł na cały rok i jest to kwota niezmienna  

od co najmniej 3 lat. Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani dyrektor Joanna 

Malon chciała zabrać głos, a przy okazji powiem, że jeśli chodzi o pilota to jest pilot, bo Pan Bogdan 

Nowak jest autentycznie pilotem. Padł zarzut, że w Urzędzie Marszałkowskim nie ma pilota. Jest.  

 

Dyrektor Departamentu Przedsiębiorczości i Strategii Marki Joanna Malon: Szanowni Państwo, 

chciałam jeszcze uzupełnić informację, które często tutaj słyszę na sesji, dotyczące Lubuskiego 

Centrum Winiarstwa. Są one krzywdzące dla nas. Szczególnie dla pracowników, którzy tak starają się, 

aby to centrum, jak Pani Marszałek powiedziała, było ikoną i rzeczywiście nią się staje z dnia na dzień. 

Centrum działa krótko, ale bardzo prężenie. Odwiedziło je ponad 30 tys. osób w tym roku, na różnego 

rodzaju imprezach, wydarzeniach. Nie tylko w samym centrum, ale także w wydarzeniach plenerowych. 

Przypomnę Państwu, że w tym roku został opracowany regulamin organizacyjny wynajmowania tego 

miejsca. Wiele osób, instytucji, firm – także widzę te osoby na tej sali z różnych instytucji, które 

wynajmowały centrum i oprowadzały, informowały o tradycjach unijnych i w jakiś sposób także nas 

wspomagały. Tam na miejscu w centrum są dostępni pracownicy, którzy pracują tam od kilku miesięcy, 

którzy informują o tradycjach regionu, o tradycjach winiarskich, ale także o wszystkich produktach 

turystycznych, jakie są dostępne w naszym regionie. Więc centrum ma wiele funkcji. To jest nie tylko 

opowieść o szlaku wina i miodu, o produktach regionalnych, o kulturze i tradycji, ale także to jest 

miejsce, w którym osoby, które przyjadą do regionu, bez względu na to, czy będą z Polski, czy  

ze świata, dowiedzą się, co mogą w lubuskim zobaczyć. Co jest interesującego, gdzie mogą pojechać  

i w jaki sposób mogą skorzystać z oferty bazy turystycznej. Bo takich informacji pracownicy właśnie 

udzielają. Tam mogą swoje informacje o sobie zostawić wszystkie podmioty gospodarcze zajmujące  

się turystyką w regionie lubuskim, i z tego korzystają. Przypominam Państwu także, jeśli tego nie wiecie,  

że działa Lubuska Rada Winiarstwa. I to nie my ją tworzymy, ale tworzą ją winiarze, tworzą  

ją miodziarze, którzy są zainteresowani żywo rozwojem agroturystyki i swoich własnych biznesów  

na terenie województwa lubuskiego. Chciałam też Państwu powiedzieć, że pracownicy centrum nie 

tylko oprowadzają turystów i organizują, czy współorganizują imprezy, ale także sami napisali projekt 

unijny, dotyczący turystyki, wspomagający przedsiębiorców w branży turystycznej. Taką ofertę, takie 

wsparcie, pomoc w wielu wymiarach przedsiębiorcy otrzymają. Będziemy tworzyć gotowe produkty 

turystyczne. Pracownicy mają znakomite pomysły i będą je wdrażać. Projekt zaczyna się w przyszłym 

roku. Też wielokrotnie o tym mówiliśmy, i ten projekt także dzisiaj był prezentowany przez Panią 

Marszałek. Jest on ujęty w budżecie Departamentu Przedsiębiorczości i Strategii Marki. Wiele też 

słyszałam na temat 50 tys. Proszę Państwa, gdybyśmy nie wydali 50 tys. w ostatnich miesiącach dla 
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centrum, o których mówiła Pani Radna, to nie mielibyśmy dzisiaj szyldu, oświetlenia, które identyfikuje 

to miejsce i pozwala tam trafić wielu osobom, które po prostu wcześniej nie były zaplanowane  

w projekcie. To nie mielibyśmy wygłuszonej sali, która pozwala przeprowadzać profesjonalne imprezy  

i zwiększy frekwencję w tym miejscu. I nie mielibyśmy uporządkowanego terenu wokół, który niestety, 

od czasu do czasu trzeba też uporządkować, ponieważ teren ten zarasta i Państwo mielibyście do nas 

pretensje, że jest to teren zaniedbany. Więc jest to teren w tej chwili zagospodarowany, będzie coraz 

piękniejszy. I chciałam też Państwu powiedzieć, że ostatnio z pracownikami byliśmy też u naszych 

sąsiadów niemieckich i z nimi także będziemy współpracować i przygotowywać, mam nadzieję, bardzo 

atrakcyjny projekt, który pozwoli zagospodarować także ten teren wokół Centrum Winiarstwa. Szanowni 

Państwo, bardzo serdecznie zapraszam do centrum. Proszę korzystać z tego miejsca, bo jest  

to miejsce otwarte, miejsce dla wszystkich. Można je bezpłatnie wynajmować. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, chciałbym, ponieważ zostało nam 9 minut i albo przenosimy, rozpoczynamy 

dyskusję po przerwie i sesja będzie trwała do około godziny 19-tej…, a widzę, jaki jest program, albo 

próbujemy bez względu na to, co zostało powiedziane, zrekapitulować tą część. I w związku z tym 

chciałem zapytać Państwa Radnych, bo jeśli będą zgłoszenia w dyskusji Państwa Radnych,  

to przenosimy tą dyskusję na „po przerwie”, na godzinę około 16-tą. Zatem chciałem Państwa zapytać, 

czy ktoś z Państwa Radnych chciałby jeszcze, poza wystąpieniami klubowymi, zabrać głos w dyskusji? 

Skoro są zgłoszenia, Szanowni Państwo, to po przerwie pierwszy głos zabierze Józef Kruczkowski. 

Wznowimy obrady około godziny 15.30 – 16.00. W tej chwili zarządzam przerwę w obradach. Bardzo 

Państwa proszę o pozostanie na sali Sejmiku. Bardzo proszę tylko o taką techniczną przerwę. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przerwa w oficjalnej części obrad. 

 

Koncert kolęd w wykonaniu Zespołu Tańca Ludowego „Mali Gorzowiacy” z Gorzowa Wlkp. Po koncercie 

harcerze przekazali „Światełko Betlejemskie” na ręce Marszałka Województwa Lubuskiego Elżbiety 

Anny Polak oraz Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesława Fiedorowicza.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

zanim Ksiądz Biskup rozpocznie, chciałbym byśmy zajęli miejsca po to, byśmy mogli wręczyć 

odznaczenia. Zapraszamy Księdza Biskupa na moment do stołu prezydialnego. Chce jednocześnie 
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powiedzieć, zakomunikować, że dzisiaj będziemy podejmowali uchwałę o odznaczeniu „Małych 

Gorzowiaków” Odznaką za Zasługi dla Województwa Lubuskiego. Słyszeliśmy. Zasłużyliście sobie  

nie tylko dzisiejszym śpiewaniem, wyjątkowo. Bardzo proszę o zajęcie miejsca. Szanowni Państwo, 

ponieważ sesja jest uroczysta, moment jest uroczysty, bardzo proszę o to, by Pan Przewodniczący 

Marcinkiewicz wygłosił laudacje dla tych, którym wręczymy za chwilę „Odznaki za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego”. Potem przejdziemy do części kluczowej, głównej, naszej uroczystości.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytał laudacje.  

 

Laudacje stanowią załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz i Marszałek Województwa 

Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręczyli „Odznaki Honorowe za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz, Marszałek Województwa 

Lubuskiego Elżbieta Anna Polak oraz Ksiądz Biskup Tadeusz Lityński złożyli życzenia świąteczne 

zebranym na sali. Odmówiono wspólną modlitwę oraz podzielono się opłatkiem. Następnie uczestnicy 

wysłuchali kolęd. 

 

przerwa 

            

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiamy obrady po przerwie. Dziękuję tym radnym, którzy są nadal na sali Sejmiku. Zgodnie  

z wcześniejszą zapowiedzią otwieram dyskusję. Jako pierwszy, jeszcze przed przerwą, zgłosił się Pan 

Radny Józef Kruczkowski i o zabranie głosu Pana Radnego bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Ja mam dwie kwestie. Jedną do Pana 

Sekretarza, który właśnie wszedł, więc mogę najpierw to pytanie zadać. Mianowicie, usłyszałem  

w wyjaśnieniach, że na opinie, ekspertyzy mamy w budżecie 180 tys. Prosiłbym tylko o wyjaśnienie,  

jak to się ma do zapisu w rozdziale 75018 w konkretnych paragrafach 4390 – 189 tys., 4398 – 1 mln 

175 tys. i 4399 – 207 tys. Wszystkie te trzy paragrafy mają tytuł „zakup usług obejmujących wykonanie 

ekspertyz, analiz i opinii”. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Momencik. Nie ma na 

razie innych pytań. Bardzo proszę o to, by Pan Sekretarz – pilot odpowiedział.   

 

Sekretarz Województwa Lubuskiego Bogdan Nowak: Odpowiadając na zadane pytanie. Ta pierwsza 

kwota 189 tys., to jest kwota, o której mówiłem. To jest kwota zaplanowana na ekspertyzy w Urzędzie 

Marszałkowskim Województwa Lubuskiego. Pozostałe kwoty są zaplanowane, rozumiem z tego,  

w departamentach unijnych, gdzie procedura jest dużo, dużo szersza zlecenia na zewnątrz ekspertyz, 

niż u nas. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Kto z Państwa Radnych chciałby jeszcze zabrać głos? Pan Radny Józef Kruczkowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Ja drugie pytanie miałem do Pani Marszałek, 

bo to jest jej działka. Mianowicie, dlaczego nowa Akademia w Gorzowie otrzymała tylko 500 tys. zł 

wsparcia, podczas gdy, jak wiemy, w poprzednich latach o dużo większe kwoty żeśmy wspierali 

Uniwersytet Zielonogórski. Nie wiem też, czy Akademia Wychowania Fizycznego jakieś wsparcie 

otrzymała, ale przede wszystkim zastanawia mnie bardzo niskie wsparcie w wysokości 500 tys.  

w stosunku do kilkumilionowych kwot w poprzednich latach dla UZ.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę,  

Pan Wicemarszałek Romuald Gawlik. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Romuald Gawlik: Jeżeli można. Suma 500 tys. jest 

związana z wnioskiem, który zgłosiła Akademia im. Jakuba z Paradyża. Więc oni po prostu zgłosili  

się w 2016, czyli w tym roku, żeby zabezpieczyć im środki w granicach do 1 mln zł. Przy czym pierwszą 

transzę, to jest 500 tys. zł. Druga transza będzie w trakcie wypracowana. Takie pieniążki się na pewno 

znajdą.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie Przewodniczący, ja chciałbym w swoim 

wystąpieniu bardziej złożyć pewne propozycje, co do kształtowania przyszłorocznych budżetów, ale też 
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odniosę się do niektórych pozycji tego budżetu, a w zasadzie do jednej. Otóż mówiłem o tym również  

na komisji gospodarki, że faktycznie powinniśmy się zastanowić nad zmianą uchwały dotyczącej 

procedowania nad budżetem. Bo faktycznie powinniśmy ten budżet przedyskutować na komisjach 

przed złożeniem go do Sejmiku i do Regionalnej Izby Obrachunkowej. Z prostego, praktycznego  

i technicznego powodu – każda mała zmiana, która jest zaproponowana po złożeniu budżetu, zresztą 

potwierdziła to Pani Skarbnik, wymaga uruchomienia całej procedury, tej biurokratycznej. Natomiast 

gdybyśmy mieli taką możliwość, aby te budżety kolejne przedyskutować na posiedzeniach przed  

ich złożeniem, to rzeczywiście zmiany byłyby zdecydowanie łatwiejsze do wprowadzenia. Poza tym 

wydaje się, że ten zapis, który dotyczy terminów składania propozycji do budżetu jest zapisem takim, 

jakim jest. Bo czy się składa propozycję, czy się nie składa, to z reguły one nie mają miejsca i nie 

uwzględnia ich się w poszczególnych punktach budżetu. Tutaj Pani Marszałek chyba podkreślała,  

że nie ma możliwości wprowadzenia wszystkich zadań. I to chyba każdy też sobie zdaje z tego sprawę, 

ponieważ budżet jest taki, jaki jest. Ale jeśli się powtarzają zadania przez kilka lat i są to zadania ważne, 

a nie są uwzględniane, no to nad tym trzeba by się zastanowić. Ja wskazywałem tutaj przykład potrzeby 

budowy ścieżki rowerowej z Domu Pomocy Społecznej w Jasieńcu do Trzciela, jest to odcinek około  

4 km. 3 czy 4 lata temu otrzymaliśmy odpowiedź, że została wszczęta procedura, dotycząca 

opracowania dokumentacji. Na dzisiaj słychu nie ma żadnego ani znaku, że nad tym dalej się pracuje,  

a potrzeba jest ogromna. Co do budżetu, to jest raczej pytanie retoryczne, ale być może, że Pani 

Marszałek lub Pan Marszałek Stanisław odpowie na to pytanie, czy ktoś z Zarządu. Otóż, oczywiście 

dopóki Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych jest jednostką samorządu województwa, musimy 

planować ten budżet na inwestycje i na utrzymanie. Ale to jest taką publiczną tajemnicą poliszynela,  

że najprawdopodobniej już w przyszłym roku tenże Lubuski Zarząd Melioracji stanie się jednostką 

podporządkowaną administracji rządowej. Moje pytanie – czy w związku z tym, my ten budżet będziemy 

mieli o te środki uszczuplony, również ze środkami przeznaczonymi na utrzymanie administracji i czy  

to nie będzie poważnym takim zachwianiem prac, dotyczących przygotowania poszczególnych bardzo 

istotnych, ważnych inwestycji w obszarze melioracji. Wiemy też, że przecież ta ustawa o powołaniu 

spółki „Wody Polskie” jest dość mocno zaawansowana, a w ostatnim okresie czasu przyśpieszono 

pracę nad zmianą Ustawy prawo ochrony środowiska, gdzie diametralnie zmienia się zasady 

funkcjonowania Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Może nie tyle 

zasady jego funkcjonowania, co zasady powoływania kierownictwa, czy organów wykonawczych  

i nadzorczych tej instytucji. Dziękuję.   
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Kto z Państwa odpowie? Pan Wicemarszałek Tomczyszyn, bardzo proszę. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Panie Przewodniczący, 

Szanowni Państwo Radni. Na to pytanie, które zadał Pan Marszałek, Radny Edward Fedko trudno,  

na dzień dzisiejszy, odpowiedzieć. Bo, po pierwsze, nie wiemy, kiedy wejdzie rzeczywiście w życie  

ta ustawa dotycząca nowego prawa wodnego. Ona miała obowiązywać od 1 stycznia 2017 roku.  

Na razie to wszystko zostało wstrzymane, dlatego, że tam wymyślono różnego rodzaju horrendalne 

stawki dotyczące poboru wody. One miały wzrosnąć o kilkaset procent. Natomiast na Konwencie 

Marszałków zostało to mocno oprotestowane, bo to poszło nie tylko w sensie, że my bronimy zarządów 

melioracji, ale też bronimy i rolników, i rybaków, i ludności. Dlatego, że taka butelka tej wody, którą tutaj 

mamy, ona wzrosłaby. Powiedzmy teraz kosztuje około tam 1,5 zł do 2 zł, a wzrosłaby jeszcze raz tyle 

ta cena. Więc tutaj prawdopodobnie byśmy wodę importowali z Mongolii, bo to by było taniej, niż tutaj  

u nas w Polsce. No ale jakoś tam troszkę w ministerstwie się zreflektowano i to wszystko zmieniono. 

Teraz wracając do meritum tego pytania – sprawa wygląda w ten sposób, że wszystko zależy od tego, 

co tam rzeczywiście w tej ustawie, czy rozporządzeniu Rady Ministrów się znajdzie. Więc 

prawdopodobnie, bo koszt utrzymania Lubuskiego Zarządu Melioracji oscyluje w granicach 7 mln zł,  

no to na pewno to nam by zeszło z budżetu. Natomiast my mamy przygotowane te inwestycje. 

Jesteśmy gotowi. Jak postąpią w stosunku do tych spraw związanych z Bankiem Światowym, czy też 

tutaj do korzystania z pieniędzy w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego, to nie wiemy. 

Prawdopodobnie chyba to przejdzie też. Ja nie znam tej konstrukcji i już przestałem to czytać, bo już 

czytałem cztery wersje, więc nie wiem, jaka ostateczna będzie. To ciągle jest jeszcze w powijakach. 

Tyle odpowiedzi. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Jeśli nie ma  

w tym momencie żadnych innych uwag, to ja pozwolę sobie jeszcze zabrać głos na temat tego budżetu. 

W dwóch wątkach. Po pierwsze, to w wystąpieniach klubowych padły takie dosyć ostre oceny nas 

samych. Pani Radna Gośniowska-Kola oceniła źle działalność Komisji Współpracy Zagranicznej  

i Promocji Województwa, zarzucając brak efektów pracy tej komisji. I tutaj dwa słowa odniesień.  

To znaczy, już będę dzisiaj Państwa prosił, bo będę wszystkich przewodniczących komisji prosił  

o sprawozdanie, ze szczególnym wyszczególnieniem efektów pracy komisji. A Państwa Radnych, 

którzy mają uwagi do efektywności – o propozycje kierowane do mnie, jak należy poprawić naszą 

efektywność pracy naszych komisji. Chciałbym, by to nie była tylko mowa bardzo ogólna, ale byśmy 
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mogli w ostatnich dwóch latach poprawić naszą efektywność. I jak powiem o ostatnim posiedzeniu 

komisji, na której ja mogłem uczestniczyć, a przynajmniej dwóch radnych też Pani klubu, czyli Pan 

Grabarek i Pan Balcerzak, wspólnym posiedzeniu tej komisji z komisją, podobną komisją Landtagu 

Brandenburgii, na którym padały propozycje od wszystkich w niej uczestniczących, w tej debacie,  

i będziemy to podsumowywali, to oczywiście „konia z rzędem” temu, kto potrafi powiedzieć, jak 

zmierzyć efektywność pracy tej komisji. Prosiłbym jednak o poskromienie oceny pracy innych komisji,  

w których sami nie uczestniczymy, bo mamy też debatę nad celowością Komisji ds. promocji produktów 

regionalnych. Staram się patrzeć konstruktywnie. Uważam, że skoro ją powołaliśmy to ona powinna 

istnieć, ale wokół tego też są dyskusje i swego czasu, jak Państwo wiecie, prosiłem Pana Balcerzaka  

o to, by przedstawił sprawozdanie z jej działalności. Z drugiej strony padły też zarzuty o naszą, radnych 

aktywność w sensie uczestniczenia, przy udziale środków publicznych, w różnego rodzaju 

wydarzeniach reprezentujących Sejmik Województwa Lubuskiego.  I muszę Państwu powiedzieć,  

że to też jest trudne do jednoznacznej oceny. Ja zresztą wszystkim Państwu Radnym przedstawię 

dokładne sprawozdania wszystkich delegacji, które rozliczyliście Państwo Radni przez okres tego roku 

w związku z wyjazdami na różnego rodzaju wydarzenia. Tutaj trzema rekordzistami wśród radnych są: 

Pan Radny Balcerzak, Pani Radna Gośniowska-Kola – 36 wyjazdów i rozliczonych delegacji  

i Pan Radny Kruczkowski – 32. Niektórzy radni nie rozliczyli żadnej delegacji, a inni zamykają  

się w liczbie 10. Nie wyciągam z tego takich wniosków, że ci, którzy nie jeździli są nieaktywni, a ci którzy 

jeździli, rozliczali delegację są aktywni. Nie wyciągam też takiego wniosku, że Państwo tak często 

rozliczając delegację źle wykonywaliście, czy też nadużywaliście środków publicznych do realizacji tych 

zadań.  Raczej apelowałbym o poskromienie, bo wiem, że w tym i innym przypadku, niezależnie  

od kwot, dotyczy to tych samych wyjazdów publicznych. Czy to są Chiny, czy to jest wieś obok. Chodzi 

o to, że taka jest niestety istota i bardzo bym prosił jednak o pewien dystans do takich pochopnych ocen 

tego, że ktoś nadużywa. Jak Państwo wiecie, jako przewodniczący nikomu prawie z Państwa  

nie odmówiłem takiej możliwości zwrotu kosztów wyjazdu. Toczę spór z Panem Radnym Mejzą, czy 

rzeczywiście te wyjazdy, które były, są wyjazdami uzasadnionymi, czy też nie. Muszę je do świąt jakoś 

rozwiązać, jak zaliczyć te wyjazdy do Warszawy i mam nadzieję tutaj jakiegoś finału. Tylko padł 

publicznie wobec mediów, wobec opinii tu publicznej taki zarzut, dwa zarzuty, dotyczące nadużywania 

niektórych radnych do możliwości reprezentowania, czy też korzystania z pieniędzy publicznych  

na reprezentowanie Sejmiku.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący, w jakim punkcie 

jesteśmy? 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jesteśmy w punkcie 

debaty nad budżetem i odnoszę się do słów wypowiedzianych przez Panią Radną Gośniowską-Kolę  

i Pana Łukasza Mejzę, dotyczących efektywności pracy i też udziału radnych. Jak mówię tutaj, będę 

prosił też o to, żeby wszystkie informacje dotyczące udziału radnych w różnych wyjazdach upublicznić  

i opinii publicznej zostawić ich ocenę. A Państwa Radnych bym prosił o to, żeby jednak poskramiać  

się z ocenami pracy innych komisji ze względu na ich efektywność. Ja widzę Państwa zgłoszenia, Pani 

Radnej Gośniowskiej-Koli, Pani Osińskiej. Trwa dyskusja nad budżetem i każdy z Państwa ma prawo 

zabrać głos i powiedzieć to, co uważa za stosowne. Ja chciałem na koniec jeszcze zapytać o swój 

własny wniosek, bo składałem wniosek o 200 tys. zł na zwiększenie wydatków i przeniesienia z rezerwy 

ogólnej, na wydatki – na dział kultura fizyczna. Jaki jest los tego wniosku? I w kolejności Pani Radna 

Gośniowska-Kola, a potem Pani Radna Bożena Osińska.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ja w zastępstwie Pani Gośniowskiej-Koli.  

Ona nie mówiła to jako Gośniowska-Kola, tylko przedstawiała stanowisko Klubu Radnych PiS. Więc nie 

można mówić o tym, że ona oceniała nie będąc członkiem jakiejś komisji, oceniała inne komisje. Mamy 

swojego przedstawiciela w tej komisji. Było to jakby stanowisko klubu a nie jej, która jakby nie jest 

członkiem komisji, co do oceny tego, że ona ocenia komisję taką, której nie jest członkiem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Jeśli można to tylko  

w zasadzie jako uzupełnienie dodam, Panie Przewodniczący. Powiem tak, że czuję się, że tak powiem 

„wywołana do odpowiedzi”. Przewodniczący klubu już wyraził opinię, rzeczywiście, że ja nie 

reprezentowałam tylko siebie, jako Małgorzata Gośniowska-Kola, ale na zasadzie takiego wyjaśnienia 

chciałabym powiedzieć, że wszystkie delegacje i wszystkie wyjazdy, w których biorę udział, za każdym 

razem zgłaszam, pytając Pana o zgodę, bo rozumiem, że taka jest procedura. Jeżeli chodzi o liczbę 

tych delegacji to nie na zasadzie tutaj jakiegoś pierwszeństwa chciałabym powiedzieć, że biorę udział  

w o wiele większej liczbie wydarzeń niż te, które zgłaszam do delegacji. Także proszę taką insynuację, 

może źle odczytałam, że jeżeli nadużywam budżet województwa to będę tych delegacji zgłaszała mniej. 

Nie mniej jednak uczestniczę w większej liczbie wydarzeń niż te, które zgłaszam. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Bożena Osińska. 
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Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna Osińska: A ja w wypowiedzi Pana 

Przewodniczącego wysłuchałam dwa sprzeczne komunikaty. Jeden to taki, że co niektórzy jeździmy  

za dużo i za drogo. A drugi to taki, że jeździmy za własne pieniądze, ale trudno ocenić naszą 

efektywność, bo kto wie, gdzie jeździmy. No jestem zdezorientowana, powiem szczerze, a na dodatek 

jeszcze skonkludowano to wypowiedzią, że poddamy to opinii publicznej i będzie to podlegało takiej 

właśnie ocenie. Więc ja myślę, że ten temat, zupełnie odbiegający, odpłynął niestety od spraw 

dotyczących budżetu. Niepotrzebnie się pojawił na tej bardzo uroczystej sesji. Prosiłabym, byśmy się 

skupili na budżecie. A jeżeli Pan Przewodniczący uważa, że należałoby jakoś naszą efektywność 

ocenić to wydaje mi się, że trzeba by temu poświęcić jakiś czas na jednej z sesji i na pewno 

wskaźnikiem do oceny nie będzie delegacja o zwrot kosztów, bo ja jestem 6 rok radną i nigdy o zwrot 

kosztów nie poprosiłam. Ze względu na to, że uważam, że dostaję wysoką dietę i ona mi wystarcza  

na pokrycie kosztów. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, pozwoli Pan… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zaraz Panu oddam 

głos. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dobrze, dziękuję. Czekam. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja tylko odnoszę  

się do wypowiedzi przedstawicieli dwóch klubów: Bezpartyjni Samorządowcy i Prawo i Sprawiedliwość, 

w której oceniono innych radnych, którzy korzystając z delegacji, bo wszystkie delegacje muszę 

podpisywać wobec Państwa Radnych, że jedni jak gdyby nadużywają, a inni nie. Więc ja mówię o tym, 

żeby poskramiać się czasami w takich ocenach publicznych, bo uderzamy w swój własny Sejmik, siebie 

samych. Na to zwracam Państwa uwagę. Pan Radny Klaudiusz Balcerzak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo. 

Proponuję rozwiązać tą sprawę. Każdy wyjazd musi być zlecony przez Pana Przewodniczącego. 

Drodzy Państwo, mnie wybierają wyborcy. Mnie zapraszają burmistrzowie, wójtowie. To co? Radny nie 

ma jechać? Ja za swoje własne pieniądze stworzyłem zagłębie mięsne, które warte jest 300 mld 
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dolarów. Mam dokładać cały czas do interesu? Nie będę dokładał. Jestem radnym i na to muszą być 

koszty. Nie jadę prywatnie w swoich sprawach, tylko w sprawach bardzo istotnych dla województwa 

lubuskiego. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Tomasz Możejko.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Przewodniczący, ja proszę żeby Pan, 

jako Przewodniczący Sejmiku, nie używał słowa „nadużywać” wyjazdów ani delegacji, bo sądzę,  

że to słowo nie pasuje. Tym bardziej, że wszyscy radni są aktywni. Ja nie chcę mówić tu o sobie,  

bo ja pełniąc nawet dyżur radnego nie zwróciłem się tutaj o zwrot delegacji. Moja aktywność, jeżeli 

chodzi o listę delegacji, jest bardzo niewielka. Natomiast sądzę, że ta dyskusja powinna się zakończyć. 

Radni są wybrani przez mieszańców, są radnymi województwa i są autonomiczni. Zresztą sądzę,  

że są osobami dorosłymi – jesteśmy wszyscy, i ten temat nie sądzę, żeby był tutaj aż tak ważny  

z punktu widzenia województwa. Prosiłbym, żeby zakończyć tą dyskusję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest Panie Radny. 

Nie ja użyłem słowa o nadużywaniu, tylko użyli tego słowa radni wobec innych radnych. Ja podpisując 

delegacje nie uważam, by ktokolwiek z 30 radnych na delegacje, które podpisywałem, nadużył tego.  

Ale proszę o to, by jeśli ocenia się innych to mieć na względzie również własne zachowanie, bo jednak 

wszyscy reprezentujemy ten sam Sejmik. O to bym prosił, mamy jeszcze dwa lata kadencji, by jednak 

wyciągnąć z tego wnioski. Będę starał się również, jeżeli chodzi o wyjazdy zagraniczne, tam gdzie jest 

to możliwe – jest moją jurysdykcją, tak byście Państwo wszyscy radni na te wyjazdy zagraniczne mogli 

jeździć, bo one są przedmiotem większego zainteresowania. Czy Pani Marszałek chciałaby się jeszcze 

odnieść do zgłoszonych tutaj uwag, czy już nie? Po raz pierwszy od początku mojej działalności 

sejmikowej złożyłem wniosek o przesuniecie 200 tys. z rezerwy ogólnej na dział sport. Nigdy  

nie składałem żadnego wniosku. Po raz pierwszy złożyłem wniosek na wydatki związane  

z reprezentacją młodzieżową województwa lubuskiego i na przygotowanie kadr do olimpiady w Tokio,  

i do dzisiaj nie uzyskałem żadnej informacji na ten temat, jak mój wniosek został rozpatrzony. Dobrze. 

Szanowni Państwo, w związku z tym, brak odpowiedzi też jest odpowiedzią. Jeśli nie ma innych uwag  

to chciałem Panią Marszałek zapytać, czy są jakieś autopoprawki Zarządu Województwa Lubuskiego  

do budżetu?  
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Budżet został zaprezentowany w wersji 

aktualnej. Autopoprawek Zarząd nie wnosi.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, w związku z tym, po przeprowadzonej debacie, po udzielonych wyjaśnieniach  

i niezgłaszanych uwagach, projekt uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na rok 2017 – druk 378/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, 

proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

18 głosów oddano za projektem budżetu, 9 głosów przeciwnych, 2 wstrzymujące.  

Stwierdzam, że budżet został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/368/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, z uwagi na to, że jest to najważniejsza uchwała, którą Sejmik podejmuje. W związku z tym,  

w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej, ale myślę też wielu radnych, którzy głosowali przed 

chwilą, pozwolę sobie życzenia małe złożyć Pani Marszałek, z drobnym „co nie co”, i dla Pana 

Przewodniczącego.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz wraz z Radnym 

Województwa Lubuskiego Tadeuszem Pająkiem złożyli gratulacje i wręczyli kwiaty Marszałkowi 

Województwa Lubuskiego Elżbiecie Annie Polak.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

gratuluję Pani Marszałek przyjęcia budżetu. To jest trudny budżet. Przedostatni budżet w tej kadencji 

Sejmiku. W imieniu Sejmiku składam gratulacje.  
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Punkt 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2017-2029 – druk nr 377/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pragnę poinformować, 

że projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego 

na lata 2017-2029 został zamieszczony na stronie internetowej. Proszę bardzo o zabranie głosu Panią 

Józefę Chalecką, Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy coś ma Pani szczególnego, nowego  

do dodania w tej sprawie, czy to jest to…? Wszystko jest dobrze, tak? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Proszę Państwa, Wieloletnia Prognoza 

Finansowa rok 2017 jest tożsama z projektem budżetu, który Państwo przyjęliście. Natomiast lata 

następne, wiadomo, że jest robiona na okres, do jakiego roku mamy zaciągnięty dług, czyli do 2029.  

Ale 2017 rok jest tożsamy z projektem budżetu. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O odczytanie uchwały nr 754/2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej proszę 

Wiceprzewodniczącego Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje uchwałę  

nr 754/2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze w sprawie 

wydania opinii o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2017-2029 są wystąpienia klubowe? Nie ma. 

Jeśli nie ma to proszę o przedstawienie opinii komisji Sejmiku Województwa Lubuskiego. O opinię 

Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Panią Bożenę Krystynę 

Osińską.  
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały w sprawie 

WPF-u na lata 2017-2029, przy stosunku głosów 5 za przyjęciem uchwały, 1 wstrzymujący się. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.   

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Marię Jaworską.  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja 

zaopiniowała projekt pozytywnie. 6 głosów za i 1 głos wstrzymujący się.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę 

Przewodniczącą Komisji Grażynę Dereń.   

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Komisja zaopiniowała pozytywnie, przy 5 głosach za, braku głosów wstrzymujących się i braku głosów 

przeciwnych.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Pana 

Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: 

Pozytywnie, przy 4 głosach za i 3 wstrzymujących.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 



53 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie – 6 głosów za i trzy osoby się wstrzymały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji jest pozytywna, przy  

6 głosach za i 1 głosie wstrzymującym się. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy ktoś z Państwa Radnych ma jeszcze uwagi do wieloletniej prognozy? Jeśli nie, to projekt uchwały  

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029 – 

druk 377/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

19 głosów na tak, 9 głosów przeciw, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/369/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029 stanowi 

załącznik nr 47 do protokołu. 
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Punkt 9. 

Sprawozdanie z realizacji Programu Mała Retencja Wodna w Województwie Lubuskim za rok 

2015.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan  

Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi.  

O przedstawienie opinii proszę Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pana 

Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Sprawozdanie z realizacji Programu Mała Retencja Wodna w Województwie Lubuskim za rok 2015 

stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy macie Państwo 

jakieś uwagi do tego projektu? Jeśli nie to stwierdzam, że Sejmik to sprawozdanie przyjął  

do wiadomości. Dziękuję bardzo. 

 

Punkt 10. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Rozwoju Kultury Województwa Lubuskiego” za rok 2015.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. O przedstawienie opinii 

Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Panią Przewodniczącą Marię Jaworską. 

 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Rozwoju Kultury Województwa Lubuskiego” za rok 2015 stanowi 

załącznik nr 50 do protokołu.   

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja przyjęła 

sprawozdanie bez zastrzeżeń. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo mają jakieś pytania do przedstawionego sprawozdania? Wobec braku takich stwierdzam, 

że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. 

 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii 

– druk nr 380/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Pan dyrektor Jakub Piosik z Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Czy są w tej 

sprawie jakieś wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja zdrowia przyjęła sprawozdanie bez uwag. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi do tego projektu? Wobec ich braku, projekt uchwały  

w sprawie uchwalenia Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii – druk nr 380/16, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć zielony 

przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

25 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę przyjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 
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Uchwała Nr XXVI/370/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

uchwalenia Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii stanowi załącznik nr 55  

do protokołu. 

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wojewódzkiego Programu Wspierania Rodziny  

i Systemu Pieczy Zastępczej – druk nr 381/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan dyrektor Piosik  

z Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej jest nadal obecny. Czy są wystąpienia klubowe  

w tej sprawie? Jeśli nie ma, to o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych 

proszę przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są pytania, uwagi 

Państwa Radnych? Nie ma. Wobec ich braku, projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wojewódzkiego 

Programu Wspierania Rodziny i Systemu Pieczy Zastępczej – druk nr 381/16, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

26 głosów na tak, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę przyjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/371/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

uchwalenia Wojewódzkiego Programu Wspierania Rodziny i Systemu Pieczy Zastępczej stanowi 

załącznik nr 59 do protokołu. 
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Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiego 

Ośrodka Terapii Uzależnień i Współuzależnienia w Zielonej Górze – druk nr 382/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor 

Departamentu Ochrony Zdrowia Tomasz Wróblewski jest obecny na sali. Czy są w tej sprawie jakieś 

wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych 

proszę Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską.    

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi do projektu? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie 

wyboru przedstawicieli Rady Społecznej Wojewódzkiego Ośrodka Terapii Uzależnień  

i Współuzależnienia w Zielonej Górze – druk nr 382/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych.  

27 głosów na tak, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/372/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Wojewódzkiego Ośrodka Terapii Uzależnień  

i Współuzależnienia w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 
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Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie aktualizacji „Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata  

2014-2020” – druk nr 383/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dyrektor Tomasz 

Wróblewski z Departamentu Ochrony Zdrowia jest nadal obecny. Czy są wystąpienia klubowe  

w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską.    

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jakieś uwagi? Wobec ich braku, projekt uchwały w sprawie aktualizacji „Lubuskiej Strategii 

Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020” – druk nr 383/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

26 głosów na tak, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/373/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

aktualizacji „Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020” stanowi załącznik nr 67  

do protokołu. 

 

 

 

 



59 

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu 

o nazwie „Pojezierze Sławsko - Przemęckie” – druk nr 384/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

dyrektor Wojciech Kozieja z Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

proszę Przewodniczącego Komisji Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jakieś uwagi? Wobec ich braku, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Sławsko - Przemęckie” – druk  

nr 384/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

27 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/374/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Sławsko - 

Przemęckie” stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 
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Punkt 15a. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Świdnica – druk  

nr 406/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

Artur Malec – Dyrektor Departamentu Środowiska. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. 

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tylko koryguję,  

bo dyrektora Malca akurat nie ma na sali w tej chwili, także przepraszam za wprowadzenie w błąd,  

ale gdzieś pewnie jest w pobliżu. Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi? Nie ma. Wobec braku, 

projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Świdnica – druk nr 406/16, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

27 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/375/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Świdnica stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 
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Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, 

stanowiącej własność Powiatu Wschowskiego – druk nr 385/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

dyrektor Roman Bąk – Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

komisji gospodarki pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy są pytania? Nie ma. Wobec ich braku, projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie 

darowizny nieruchomości, stanowiącej własność Powiatu Wschowskiego – druk nr 385/16, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć zielony przycisk „T”. 

Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk 

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

27 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/376/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, stanowiącej własność Powiatu Wschowskiego 

stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 
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Punkt 16a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od odwołania darowizny 

nieruchomości, oznaczonej numerem ewidencyjnym działki 1237/8 o pow. 0,1754 ha, położonej 

w Witnicy – druk nr 407/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan dyrektor Bąk jest 

obecny na sali. Czy są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Nie ma. O opinię proszę Przewodniczącego 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

komisji gospodarki pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi, bądź pytania? Nie ma. Jeśli nie ma, to projekt uchwały  

w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od odwołania darowizny nieruchomości, oznaczonej 

numerem ewidencyjnym działki 1237/8 o pow. 0,1754 ha, położonej w Witnicy – druk nr 407/16, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski 

„?”. Oddano 26 głosów.  

25 na tak, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę 16a podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/377/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na odstąpienie od odwołania darowizny nieruchomości, oznaczonej numerem 

ewidencyjnym działki 1237/8 o pow. 0,1754 ha, położonej w Witnicy stanowi załącznik nr 83  

do protokołu. 
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Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2016 rok – druk nr 386/16, wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: I tutaj jest przywołana 

Pani Skarbnik Halecka. Czy w tej sprawie, dotyczącej budżetu na rok 2016 są jakieś wystąpienia 

klubowe? Nie ma. To proszę o opinię Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia jest pozytywna wersji trzeciej. 

Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania? Pan Radny Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Tak. Tam bardzo duże środki są zdjęte  

z ochrony przeciwpowodziowej. Jak policzyłem to jest około 100 mln. Tam, co prawda, jest 

uzasadnienie, że procedury się przeciągają, ale kwota jest bardzo duża i czy to w jakiś sposób może się 

odbić na bezpieczeństwie przeciwpowodziowym województwa? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Skarbnik Józefa 

Chalecka bardzo proszę. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Ja proszę Państwa, na komisji tłumaczyłam, 

że to jest sprawa porządkowa dlatego, że przy projekcie budżetu ujęliśmy już kwoty, które  

są w harmonogramie i w umowie. Natomiast to jest sprawa tylko porządkowa, dlatego zdejmujemy, ale 

te kwoty są zapisane w następnych czterech latach w WPF i w budżecie na 2017 rok. To jest 

porządkowa sprawa.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy są jakieś inne uwagi? Jeśli nie ma, to projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2016 – druk nr 386/16, wersja 3, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski 

„?”. W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące.     

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/378/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2016 rok stanowi załącznik  

nr 87 do protokołu. 

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2016-2029 – druk nr 387/16, wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecna jest 

Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe  

w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Tadeusza Pająka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia jest pozytywna, również 

wersji 3.  Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.   

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi? Nie ma. Wobec ich braku, projekt uchwały w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2016-2029 – druk 
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nr 387/16, wersja 3, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, 

proszę nacisnąć przycisk zielony „T”.  Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”.  Kto się 

wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

Za 21, przeciw 0, wstrzymało się 4.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/379/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2016-2029 

stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Punkt. 18a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2016 r.  

nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk nr 408/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecna jest 

Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma.   

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna. Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do projektu 

uchwały są jakieś pytania, uwagi Państwa Radnych? Wobec braku, projekt uchwały w sprawie 

wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2016 r. nie wygasają z upływem roku 

budżetowego – druk nr 408/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony  

„N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

23 głosy za, 1 głos przeciwny, 2 wstrzymujące.   

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/380/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2016 r. nie wygasają z upływem roku 

budżetowego stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Punkt 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zespołowi Tańca Ludowego „Mali Gorzowiacy” „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 388/16.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy są jakieś pytania Państwa Radnych? Jeśli nie, to kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały w sprawie nadania Zespołowi Tańca Ludowego „Mali Gorzowiacy” „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 388/16, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

24 głosy na tak, nikt nie był przeciwny, 2 wstrzymujące.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/366/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Zespołowi Tańca Ludowego „Mali Gorzowiacy” „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Punkt 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ewie Teresie Narkiewicz-Niedbalec „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 389/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy ktoś z Państwa ma uwagi do projektu? Nie ma. Wobec braku , projekt uchwały  

w sprawie nadania Ewie Teresie Narkiewicz-Niedbalec „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 389/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy na tak, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/381/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Ewie Teresie Narkiewicz-Niedbalec „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Punkt  21. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zdzisławowi Franciszkowi Paduszyńskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 390/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy są jakieś uwagi Państwa Radnych do projektu? Nie ma. Wobec 

braku, projekt uchwały w sprawie nadania Zdzisławowi Franciszkowi Paduszyńskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 390/16, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony T”. Kto jest 

przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski 

?”.  W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

23 głosy na tak, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 
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Uchwała Nr XXVI/382/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Zdzisławowi Franciszkowi Paduszyńskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”  stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Punkt 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Mirosławowi Krzysztofowi Pychowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 391/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są jakieś uwagi Państwa Radnych? Wobec braku Państwa uwag, projekt 

uchwały w sprawie nadania Mirosławowi Krzysztofowi Pychowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 391/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów na tak, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/383/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Mirosławowi Krzysztofowi Pychowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 107 do protokołu. 

 

Punkt 23. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ryszardowi Piotrowi Rogali „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 392/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 108 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są uwagi Państwa Radnych? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie 
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nadania Ryszardowi Piotrowi Rogali „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 392/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski  „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 109 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/384/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Ryszardowi Piotrowi Rogali „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

stanowi załącznik nr 110 do protokołu. 

 

Punkt  24. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Janie Skrzypczak „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 393/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 111 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są Państwa uwagi jakieś? Jeśli nie ma, to projekt uchwały w sprawie 

nadania Janie Skrzypczak „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk  

nr 393/16, poddaję pod głosowanie.  Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. 

22 głosy za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.   

Zatem stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 112 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/385/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Janie Skrzypczak „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  stanowi 

załącznik nr 113 do protokołu. 
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Punkt 25. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Danielowi Woźniakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 394/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 114 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są uwagi, pytania Państwa Radnych? Jeśli nie ma, projekt uchwały  

w sprawie nadania Danielowi Woźniakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 394/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.     

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 115 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/386/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Danielowi Woźniakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 116 do protokołu. 

 

Punkt 26. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania ks. Zbigniewowi Walentemu Stekielowi „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 395/16.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 117 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania, uwagi Państwa Radnych? Jeśli nie ma, to kto z Państwa  

Radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie nadania ks. Zbigniewowi Walentemu Stekielowi 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 395/16, proszę nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?”. Dziękuję.  
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Oddano 27 głosów . 

27 głosów na tak, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 118 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/387/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania ks. Zbigniewowi Walentemu Stekielowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”  stanowi załącznik nr 119 do protokołu. 

 

Punkt 27. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zofii Agnieszce Bilińskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 396/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 120 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi? Jeśli nie, to projekt uchwały  

w sprawie nadania Zofii Agnieszce Bilińskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 396/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony  

„N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów na tak, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.    

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 121 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/388/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Zofii Agnieszce Bilińskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 122 do protokołu. 
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Punkt 28. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jackowi Fortunie „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 397/16.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 123 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Jeśli nie ma, to projekt uchwały w sprawie nadania 

Jackowi Fortunie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 397/16, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski  „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

25 głosów na tak, 1 przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 124 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/389/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Jackowi Fortunie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 125 do protokołu. 

 

Punkt 29.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Andrzejowi Eugeniuszowi Lenardowi „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 398/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 126 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa Radnych? Wobec ich braku, projekt uchwały  

w sprawie nadania Andrzejowi Eugeniuszowi Lenardowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 398/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk 

czerwony  „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  
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W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. 

20 głosów za, 1 przeciwny, nie było głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 127 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/390/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Andrzejowi Eugeniuszowi Lenardowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 128 do protokołu. 

 

Punkt 30. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Krzysztofowi Piwowarczykowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 399/16.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 129 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania? Wobec ich braku, projekt uchwały  

w sprawie nadania Krzysztofowi Piwowarczykowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 399/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony  

„N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

24 głosy na tak, 1 przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 130 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/391/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

nadania Krzysztofowi Piwowarczykowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 131 do protokołu. 

 

Punkt 31. 

Podjęcie uchwały w sprawie wysokości diet radnych Województwa Lubuskiego – druk nr 400/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 132 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zmiany 

zaproponowane w uchwale są efektem wniosków Państwa Radnych zgłaszanych pod moim adresem. 

Czy w tej sprawie są jakieś wystąpienia klubowe? Czy są Państwa jakieś uwagi? Jeśli nie, to projekt 

uchwały w sprawie wysokości diet radnych Województwa Lubuskiego – druk nr 400/16, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk 

niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

26 głosów na tak, nikt nie był przeciwny, 1 się wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 133 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/392/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

wysokości diet radnych Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 134 do protokołu. 

 

Punkt 32. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego  

na 2017 rok – druk nr 401/16 wraz z autopoprawkami. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 135 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jak Państwo widzicie  

Plan został zamieszczony na stronie. Autopoprawka dotyczy dwóch sesji, które zostały zaproponowane 

przez Radnego Tadeusza Pająka, a za tym przesunięcie z 13 na 20 lutego 2017 r. i z 4 na 11 września 

2017 r. Szanowni Państwo, o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych 

proszę Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 136 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską.  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 137 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę Przewodniczącą Komisji Panią 

Grażynę Dereń. 

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 138 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 139 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana 

Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 140 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna wraz z przyjętymi 

tymi dwoma zmianami, które Pan Przewodniczący przedstawił.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 141 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze rozumiem,  

że Komisja Rewizyjna nie musi opiniować tego, dobrze, ale nie ma uwag Komisja Rewizyjna Panie 

Przewodniczący, tak? Nie ma. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa ma uwagi, pytania? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie ustalenia Planu posiedzeń 

Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2017 rok – druk nr 401/16, wraz z autopoprawkami, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony  

„T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć 

przycisk niebieski  „?”.  

Oddano 26 głosów. 

26 za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Zatem Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 142 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/393/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2017 rok stanowi załącznik nr 143  

do protokołu. 

 

Punkt 33. 

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2016 rok. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Zbigniew Kościk – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej. Czy coś Pan Przewodniczący Komisji 

Rewizyjnej chciałby powiedzieć? 
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Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2016 rok stanowi załącznik nr 144  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Dostaliście Państwo ten materiał, tyle 

chciałem powiedzieć. 

    

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję  

za wyczerpującą informację. Czy macie Państwo jakieś pytania do przedstawionego sprawozdania? 

Jeśli nie ma, to stwierdzam, że Sejmik sprawozdanie do wiadomości przyjął.   

 

Punkt 34. 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego na 2017 rok – druk nr 402/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 145 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest 

Pan Zbigniew Kościk – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi? Nie ma. Wobec braku uwag, projekt 

uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego 

na 2017 rok – druk nr 402/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 146 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/394/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie 

zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2017 rok stanowi 

załącznik nr 147 do protokołu. 
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Punkt 35.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych i Komisji 

Rewizyjnej  – druk nr 403/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 148 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W związku  

ze zmianami w składach osobowych komisji stałych Sejmiku Województwa Lubuskiego zostały 

zaproponowane zmiany w uchwale. Zgłaszam tutaj również autopoprawki, bo  wpłynął wniosek Pana 

Łukasza Mejzy, w związku z jego rezygnacją z udziału w pracach Komisji Kultury, Edukacji, Sportu  

i Turystyki oraz Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa. W tej drugiej komisji Pan 

Radny Łukasz Mejza pełnił rolę Wiceprzewodniczącego Komisji, w swoje miejsce zaproponował 

Radnego Pana Edwarda Fedko. Czy ktoś z Państwa ma jakieś uwagi? Czy Pan Radny Fedko też,  

nie wnosi sprzeciwu jak widać, tak. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji 

stałych i Komisji Rewizyjnej – druk nr 403/16, wraz z autopoprawkami, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski 

„?”. W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 149 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/395/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 150  

do protokołu. 

 

Punkt  36. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej ds. młodzieży  

i spraw obywatelskich – druk nr 404/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 151 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W związku z deklaracją 

przystąpienia Pana Sebastiana Sylwestra Ciemnoczołowskiego do składu osobowego Komisji doraźnej 

ds. młodzieży i spraw obywatelskich konieczna jest zmiana w uchwale. Zgłaszam zatem tą 

autopoprawkę, bo wpłynął wniosek Pana Łukasza Mejzy, wraz z jego rezygnacją z pracy w tej komisji 

doraźnej. Czy do tego macie Państwo jakieś uwagi, pytania? Nie ma. Zatem projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej ds. młodzieży i  spraw obywatelskich – druk 

nr 404/16, wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. Dziękuję bardzo. Wobec 27 uczestniczących. 

27 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 152 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/396/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej ds. młodzieży i spraw obywatelskich stanowi załącznik nr 

153 do protokołu. 

 

Punkt 37. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej do spraw 

promocji produktów tradycyjnych i regionalnych – druk nr 405/16. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 154 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Do tej komisji akces 

wyrazili Panowie Radni Maciej Nawrocki i Grzegorz Grabarek. Chciałem zapytać tylko czy podtrzymują 

swoje deklaracje.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Maciej Grzegorz Nawrocki: Podtrzymuję.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Podtrzymuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tu też mamy nadzieję 

na dobrą zmianę. Zatem projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej  
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do spraw promocji produktów tradycyjnych i regionalnych – druk nr 405/16, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski 

„?”. W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

Wszyscy są za, nikt nie jest przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Przepraszam, nie powiedziałem o tym, że Pani Dereń złożyła rezygnację.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 155 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: I podtrzymuje rezygnację.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Oczywiście tak,  

ja  wcześniej rozmawiałem. Pani Dereń w tej Komisji nie ma. 

Zatem tą uchwałę podjęliśmy i jednocześnie ja prosiłem Pana Przewodniczącego byśmy ustalili plan 

komisji, tak by odrzucić te wątpliwości, co do pracy komisji, tak Panie Przewodniczący? 

 

Przewodniczący  Komisji doraźnej  do spraw promocji produktów regionalnych Klaudiusz 

Balcerzak: Panie Przewodniczący, rezygnacja Pani Grażyny Dereń ze stratą dla Komisji. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Dereń 

podtrzymała, że będzie uczestniczyła w pracach Komisji. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Że będę jako taki wolontariusz. Jestem członkiem 

trzech Komisji i od czasu do czasu będę nawiedzać Komisję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Także jak będzie 

ciekawy temat.        

 

Uchwała Nr XXVI/397/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej do spraw promocji produktów tradycyjnych  

i regionalnych stanowi załącznik nr 156 do protokołu. 
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Punkt 37a. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zagrożenia  epidemią  wirusa H5N8  

na terenie województwa lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę o zabranie 

głosu Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja – Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska.  

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 157 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek. To stanowisko zostało wypracowane przez komisję, dzisiaj akurat 

mieliśmy jedną drobną zmianę, chciałbym zaproponować w punkcie na samym początku drobiazg,  

ale ten wniosek też wystąpił po rozmowach z Lubuską Izbą Rolniczą, która proponowała wsparcie  

tej inicjatywy dotyczące stanowiska i chciałbym przedstawić pierwsze zdanie, które byłoby rozszerzone. 

„Sejmik Województwa Lubuskiego popiera stanowisko Lubuskiej Izby Rolniczej z dnia 12 grudnia 2016 

roku oraz wyraża zaniepokojenie z coraz trudniejszą sytuacją na terenie województwa lubuskiego  

z uwagi na rozprzestrzeniający się wirus H5N8”. To zdanie chciałbym właśnie zmienić w stosunku  

do tego, co Szanowni Państwo Radni otrzymali na swojej stronie internetowej jeśli chodzi  

o te stanowisko. Pozostałe zapisy, które są w tym stanowisku są bez zmian i prosiłbym o przyjęcie tego 

stanowiska.       

 

 Opinia komisji stanowi załącznik nr 158 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jeżeli mamy popierać stanowisko Lubuskiej 

Izby Rolniczej z dnia 12 grudnia to warto byłoby przynajmniej znać to stanowisko.    

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej:  Rozumiemy, 

tu akurat jeśli chodzi o…, z drugiej strony można zaufać, a tutaj to co jest wpisane to praktycznie  

na tej bazie to wszystko się odbywa. Nie ma nic podejrzanego, zresztą kolega Grzegorz Graba rek 

uczestniczył w spotkaniach komisji i uwag nie wnosił, razem z radnym Balcerzakiem.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Pan Radny 

Kruczkowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Z ufnością to bywa różnie, natomiast chcę 

powiedzieć, że ja nie do końca rozumiem to stanowisko, ponieważ widzimy, że służby Wojewody 

robią co do nich należy. W powiecie gorzowskim również zarząd kryzysowy spotyka się z tym 

systematycznie kilka razy w tygodniu, można na bieżąco wyczytać, że podjęto działania związane  

z pozyskaniem 70 mln wsparcia z rezerwy budżetu państwa właśnie na pomoc i odszkodowanie dla 

tych rolników więc nie wiem, że my wchodzimy w cudze kalosze i tutaj mamy jakieś stanowiska 

zajmować jakby ktoś czegoś nie robił. Skoro wszystko jest robione to nie rozumiem tego stanowiska. 

Bardziej byłbym za tym żebyśmy się zastanowili się jako Sejmik, a Zarząd się zmobilizował do tego , 

żeby pomyśleć, co zrobić ze starą S3, gminy postawiły znowu tablice drogowe, że V klasa 

odśnieżania i możemy mieć duży problem zimą z utrzymaniem tej alternatywnej dla S3 drogi. 

Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Radny, 

niektórzy z nas skorzystali z zaproszenia i uczestniczyli w posiedzeniu Izby Rolnictwa i tam były 

wygłaszane, tam uczestniczył Weterynarz Wojewódzki. Odbyła się bardzo gorąca debata. Sam Pan 

powiedział, o tym, że jeszcze nie ma gwarancji środków. Po drugie jest nowe ognisko , czyli mamy 

sytuację rozszerzania się na terenie województwa lubuskiego. Już mamy złą łatkę w Polsce i wydaje 

mi się, że nasze stanowisko zmierza tylko w tą stronę, by zwiększyć intensywność i zapewnić  

o gwarancjach środków, bo rolnicy uczestniczący, którzy są bezpośrednio zainteresowani z Pana 

powiatu nic nie mówili o tym, że już mają gwarancję uzyskanych środków. Pan Radny Wontor.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Paweł Wontor: Jeżeli można. 

Ja uważam, że ta pierwsza wersja bez popierania stanowiska innego jakiegoś organu, innej instytucji, 

innej organizacji jest dużo bardziej właściwa. My wyrażamy swoją opinię jako Sejmik, nie wiem czy  

to jest właściwe, że zaczniemy popierać stanowiska tej, czy innej organizacji w różnych kwestiach. 

Ważne jest żebyśmy popierali te działania, a jeżeli wydźwięk i treść tej uchwały popiera  

to stanowisko, bo jest tożsama, to rozumie się to samo z siebie. Także ja bym w to nie wplątywał 

kolejnych organizacji i popierał ich stanowiska, tylko wyrażał własne stanowisko. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam,  

ja zwracam uwagę, że Izba Rolnicza jest jedynym organem samorządowym przedstawicielskim,  

do którego odbywają się wybory w wyborach powszechnych, poza samorządem województwa 

lubuskiego, Sejmem i Senatem. Tylko do Izby Rolniczej odbywają się wybory powszechne, także 

ranga Izby Rolniczej jest zupełnie inna niż jakiejkolwiek innej organizacji województwa lubuskiego . 

Bardzo proszę. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej:  Panie 

Przewodniczący, jeśli można, to ja bym przedstawił Państwu Radnym stanowisko tutaj Izby Rolniczej, 

które zostało skierowane do Ministra Jurgiela, jeżeli to by wyjaśniło sytuację, o co tutaj chodzi w tym 

piśmie. Pismo jest skierowane do Krzysztofa Jurgiela – Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi. „Szanowny 

Panie Ministrze, Lubuska Izba Rolnicza realizując wnioski przyjęte na posiedzeniu Walnego 

Zgromadzenia Lubuskiej Izby Rolniczej w dniu 12 grudnia 2016 roku, zwraca się do Pana Ministra  

z uprzejmą prośbą o zabezpieczenie środków finansowych na wypłatę odszkodowań hodowcom 

drobiu za szkody spowodowane wystąpieniem wysoce zjadliwej grypy ptaków typu H5N8.  

W przypadku wystąpienia choroby straty ponoszone nie tylko przez hodowców , u których wykryto 

ogniska ptasiej grypy, ale również fermy znajdującej się w wyznaczonym obszarze zapowietrzonym  

i wyznaczonym obszarze zagrożonym wokół jej ogniska. Ponoszone przez hodowców drobiu 

ogromne straty spowodowane zarówno upadkami, jak i spadkiem cen przy braku wsparcia 

finansowego prowadzić będą do utraty płynności finansowej, a w konsekwencji do bankructwa. ” Takie 

stanowisko właśnie zostało wystosowane do Ministra Jurgiela i te stanowisko chciałbym właśnie 

dołączyć. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  W pierwszej 

kolejności Pan Radny Ardelli, potem Pan Radny Marcinkiewicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: W tym stanowisku jest ostatni akapit, taki zapis 

– „w związku z powyższym Sejmik wnosi o wydanie konkretnych wytycznych w celu zobowiązania 

służb będących w jurysdykcji Ministra Rolnictwa do podjęcia współpracy z jednostkami w zakresie 

zwalczania skutków wystąpienia”. A co nie ma takiej współpracy weterynarii z samorządami? Z tego 

co ja rozmawiałem z Wojewodą Paluchem, on jest w to zaangażowany i taka współpraca jest , więc  

po co pisać do kogoś, żeby jakieś wytyczne wydawać, tak jakby nic się nie robiło albo tej współpracy 

nie było,  a my będziemy pisać do Ministra, żeby jakieś wytyczne wydawał skoro to wszystko działa? 
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Bo ja rozumiem o środki, o środki jeżeli mają wystąpić to ja to rozumiem, ale tutaj pisanie, pouczanie, 

żeby ktoś jakieś zobowiązanie służb weterynaryjnych, jakby tej współpracy nie było. Z tego  

co ja wiem, to ta współpraca jest, zresztą kolega Kruczkowski dzisiaj tu mówił, że to wszystko działa 

tam i jest dobrze robione w miarę, no więc po co my mamy tu znowuż zaogniać sytuację.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Pan Radny 

Marcinkiewicz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Kontynuując 

kolego, ja proponuję, żeby tego nie zmieniać. I proszę wybaczyć, ale to nie jest żadne uderzenie  

w Wojewodę, bo dzisiaj próbujemy czasem tak patrzeć. Wasz, nasz, … , chwileczkę. Jeżeli było 

pierwsze ognisko, zarządzono określone działania, które nie przyniosły skutku, bo pojawiło się drugie 

i również nie przyniosło skutku, bo pojawiło się w Białobłociach i nie wiemy co się dziś, czy jutro 

pojawi, to widocznie być może i to jest kompetencja, ja to tak traktuję, Ministra Rolnictwa. Może 

trzeba zmienić procedury, może trzeba od razu nie 3 km, tylko 30, po to żeby zatrzymać, ja nie wiem 

ile, ale po to żeby zatrzymać rozprzestrzenianie się tej okropnej choroby. I rzecz druga, rozumiejąc 

również tutaj pewne obawy, które zgłosił Pan Wiceprzewodniczący Wontor pierwsze zdanie  

ja proponuję, żeby brzmiało następująco: „Sejmik Województwa Lubuskiego wyraża zaniepokojenie 

coraz trudniejszą sytuacją na terenie województwa z uwagi na rozprzestrzeniający się wirus H5N8 

oraz popiera stanowisko Lubuskiej Rady Rolniczej z dnia 12 grudnia”. Po prostu zajmiemy 

stanowisko, a dopiero w drugim zdaniu będziemy kogokolwiek popierać i uważam, że w takiej formie 

jestem za tym, żeby to przyjąć. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dobrze, Pan Radny 

Kościk jako ostatni, potem Pan Radny Balcerzak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Wydaje mi się, że po pierwsze jeżeli już jest 

potrzebne, komisja ma prawo wnioskować o takie stanowisko. Powinniśmy poprzestać na tym 

naszym stanowisku, że popieramy, nie bardzo to będzie po polsku, stanowisko Lubuskiej Izby Rolnej, 

czy tam Rolniczej z dnia 12 grudnia i na tym należałoby po prostu zakończyć to nasze stanowisko. 

Ale jeżeli już idziemy w kierunku rozbudowanego tekstu, to proszę zwrócić uwagę, że Izba Rolnicza 

nie apeluje o to co jest zawarte w ostatnim akapicie, a ten ostatni akapit jest, przepraszam  

za określenie, ale zupełnie bezsensu, tam nie wiadomo o co chodzi. O wydanie konkretnych 
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wytycznych. Jakich wytycznych? Do podjęcia natychmiastowej współpracy z jednostkami samorządu 

terytorialnego. O jaką współpracę chodzi? Albo napiszmy o co nam naprawdę chodzi , jeżeli 

apelujemy do konkretnych władz albo sobie już darujmy coś takiego, bo to jak byśmy chcieli 

koniecznie dążyć do uszczęśliwienia kogoś. Mam propozycję, żebyśmy ten ostatni akapit w ogóle 

wywalili i wtedy skoncentrujemy się prawie na przepisaniu tych postulatów, które znalazły  

się w stanowisku Lubuskiej Izby Rolniczej albo zupełnie to nasze stanowisko ograniczyć do jednego 

zdania, że popieramy stanowisko wyrażone przez Lubuską Izbę Rolniczą z dnia 12 grudnia. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Marszałek 

Tomczyszyn.      

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Szanowni Państwo, już jest 

troszkę późna pora, ale tutaj nikt w nikogo nie uderza. Jest bardzo poważna sytuacja w naszym 

województwie dotycząca hodowli ogólnie rzecz biorąc drobiu i w związku z tym co tutaj 

zaproponował, wyjaśnił, ja może powtórzę, Pan Wiceprzewodniczący Marcinkiewicz. Dlatego 

dodaliśmy tutaj, ci którzy redagowali i komisja ten ostatni akapit dlatego, że to ognisko się rozszerza 

więc widzimy tutaj, że służby weterynaryjne chyba muszą dostać, bo są w gestii Ministra, jakiś inny 

instrument, który by rozszerzył może tę możliwość żeby zapobiec dalszym ogniskom ptasiej grypy. 

Chcemy w tym stanowisku to po prostu wyrazić. To idzie teraz na powiat sulęciński już, a więc idzie 

tutaj na dół i my niedługo zamiast stać się zagłębiem drobiarskim będziemy jakąś dziurą drobiarską  

i o to właśnie tutaj chodzi. Nic więcej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Pan Radny 

Balcerzak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, Drodzy Państwo. 

To jest bardzo ważny temat. Uderza w rynek produkcji żywności. O żywności w Polsce, w Europie  

i na świecie mówi się dużo, dzisiaj w telewizji będzie audycja na temat polskiej żywności. Chcę 

Państwu powiedzieć, że produkcja drobiowa została zdegradowana na własną prośbę, zdegradowali 

ją Brazylijczycy nie Europejczycy. Wyobraźcie sobie, dla przykładu tylko Państwu powiem. Wczoraj 

odbyła się taka audycja na Fokus o drobiu. We Francji na 13 mln sztuk drobiu użyto hormonów 

wzrostu żeby przeciwdziałać i zabezpieczyć mięso zużyto 800 tys. ton antybiotyków. Jest vis a vis 

mnie siedzi Pan Gawlik, który jest weterynarzem, trzeba uregulować i do tej sprawy trzeba bardzo 
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poważnie podejść, bo to już staje się, ta zagrożona żywność, staje się zagrożeniem dla całej 

ludności. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Proszę Państwa, zatem ja proponuję byśmy przegłosowali najpierw wniosek najdalej idący Pana 

Przewodniczącego Kościka o wyrzucenie ostatniego zdania z treści tego stanowiska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Chodzi o to, że musimy zająć jakieś stanowisko 

dlatego, że proszę Państwa ludzie mają w banku kredyty jeżeli nie będzie podejmowane jakiekolwiek 

działanie wsparcia takiego, z samorządu także to nie zdziwmy się jak na początek marca będą drogi 

zablokowane i wtedy będzie awantura na całego, a tak będzie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tego, o czym mówisz nie ma w ostatnim 

akapicie. Wymieńmy te konkrety jakie chcemy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę Państwa,  

nie dopisujmy już, nie zmieniajmy treści, bo od naszego stanowiska nie wszystko zależy. Chodzi  

o to, że Izba się do nas zwróciła, a myśmy dodali od tych samorządowców sąsiednich, którzy  

są przerażeni, nie wiedzą czy to nie przejdzie do nich, bo to  jest sprawa życia bądź śmierci rodzin 

produkujących drób i musimy mieć jakieś nadzwyczajne działania bo takiej sytuacji nie ma w żadnym 

kraju europejskim, a to się wszystko toczy tylko w województwie lubuskim. Pan Radny Maciuszonek 

jeszcze chciał coś dodać do tej treści?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Popieram takie stanowisko, żeby  

nic nie zmieniać, tak jak tu mówi Radny Balcerzak, my dyskutujemy dodać zdanie , czy jakieś zdjąć. 

Jest wypracowane, obradowała komisja i bardzo proszę przegłosować. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Są dwa wnioski. 

Najpierw będziemy głosowali. Czy jest zapisany ten wniosek? Kto jest za tym, żeby na wniosek Pana 

Radnego Kościka wyrzucić to ostatnie zdanie ze stanowiska, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć 

przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  
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12 głosów za, 12 nie, 2 wstrzymujące się.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 159 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Wniosek nie 

przeszedł, czyli wniosek nie został przyjęty, także to zdanie pozostaje. Głosujemy drugi wniosek Pana 

Mirosława Marcinkiewicza, o to by zmienić szyk. Czy to jest jasne, tak? 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz:  Mój wniosek 

zmierza tylko do tego, żebyśmy najpierw wyrazili zaniepokojenie, my jako Sejmik i w drugim akapicie 

jest popieramy stanowisko Lubuskiej Izby. Uważam, że to jest logiczne.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej:  Jeśli można 

też przychyliłbym się do wniosku Radnego Marcinkiewicza, bo tu procedura była taka ,  

że  rozmawiałem z Lubuską Izbą Rolniczą aby ich nie omijać w tym stanowisku, żeby było też, że oni 

nad tym pracowali i też żeby to ująć w tym naszym stanowisku. Akurat nie widzę tutaj 

przeciwwskazań żadnych.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Chwilę cierpliwości. 

Te dwie autopoprawki będziemy w jednym głosowaniu. Czyli przyjmujemy, że autopoprawka 

wnioskodawcy, czyli Przewodniczącego Komisji Rolnictwa. Zatem przystępujemy do całości z tymi 

autopoprawkami, odrzuconym wnioskiem wyrzucenia ostatniego zdania. Kto z Państwa Radnych jest 

za przyjęciem stanowiska, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

22 głosy za, 2 przeciwne, 3 wstrzymujące. 

Stwierdzam, że stanowisko Sejmiku zostało przyjęte i miejmy nadzieję, że nie będzie się ta epidemia 

rozszerzała na inne obszary województwa.                           

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 160 do protokołu.  

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie zagrożenia  

epidemią  wirusa H5N8 na terenie województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 161 do protokołu.  
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Punkt 38. 

Przyjęcie protokołu z XXV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że protokół z XXV sesji Sejmiku  był do wglądu na serwerze i wyłożony na stoliku. Od czasu 

udostępnienia Państwu do wiadomości XXV protokołu, nie zostały zgłoszone przez Państwa uwagi.  

Czy są jeszcze jakieś uwagi? Jeśli nie, to protokół z XXV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę nacisnąć 

przycisk zielony   „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 wstrzymujący.  

Stwierdzam, że protokół z XXV sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 162 do protokołu.  

 

Punkt 39. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że najbliższa sesja Sejmiku planowana jest 20 lutego 2017 r. o godz. 11.00 w Sali Kolumnowej. Pani 

Marszałek zgłaszała w międzyczasie ewentualnie sesję dotyczącą przyjęcia Planu Gospodarki 

Odpadami, ale na razie nie mamy uwag więc sądzę, że w tym roku już nie będziemy mieli sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Czy Państwo Radni mają jakieś inne uwagi, propozycje? Pan Józef 

Kruczkowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Ja chciałbym wrócić do kwestii tych dróg.  

Ja ostatnio nie mogłem dotrzeć na komisję dlatego, że „eska” była zablokowana, droga przez Cigacice 

też była zablokowana. I widać jak ważna jest ta droga alternatywna dla „trójki”, co prawda jeszcze jest 

„eska” w budowie, ale zmierzam do tego, że w zachodniopomorskim stara „trójka” jest drogą 

wojewódzką, a u nas gminy powiesiły nowe szyldy, szyldy droga V kategorii zimowego utrzymania,  

co oznacza, że jak zacznie padać śnieg to te drogi będą nieprzejezdne. To nie są tylko, że tak powiem, 

drogi do jakiś tam bocznych nieistotnych miejscowości, to są drogi, które również są istotne  

dla województwa lubuskiego. I myślę, że Zarząd powinien wrócić do dyskusji z samorządami niższego 
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szczebla, żeby doprowadzić do tego, żeby ta droga była drogą wojewódzką, co gwarantuje właściwy 

standard utrzymania zimowego. I nie tylko przecież gminy nie mają żadnych służb, nie mają żadnego 

zaplecza ku temu, żeby utrzymać tą drogę we właściwym stanie utrzymania. A pamiętamy w tamtym 

roku jak za niektórymi próbował pochodzić prokurator, że drogi są nieprzejezdne, że były wypadki  

z ofiarami w ludziach, więc zwracam się o to, żeby jednak przemyśleć tą kwestię i doprowadzić 

skutecznie do przejęcia, i zmiany kategorii tej drogi na wojewódzką.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Alicja Makarska: Był taki czas, weszła nowa ustawa, 

każda gmina miała prawo zgłosić o przekazanie starej „trójki” i my mieliśmy obowiązek ją przejąć. 

Zrobiły to tylko 3 gminy i od tych gmin zabraliśmy te drogi. Nie możemy zmusić gminę do tego, żeby 

nam oddała drogę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Od których gmin? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Alicja Makarska: Na pewno Otyń, nie pamiętam  

w tej chwili, na północy jest jedna tylko gmina, nie pamiętam nie powiem w tej chwili, która to jest  

i chyba Nowe Miasteczko częściowo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Ale myślę, że tu jest tzw. zasada 

kaskadowości i mimo wszystko w interesie województwa leży, żeby ta droga miała wyższą kategorię  

i lepszy standard utrzymania zimowego i technicznego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Zbigniew Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ja chciałem to co tutaj kolega 

Kruczkowski wspomniał. Jeśli chodzi o gminy, to z tego co wiem to właśnie były na zasadzie kaskady, 

to nie jest tak, że gmina chciała oddać i nic w zamian, w zamian musiała przejąć inne drogi, tak to miało 

wyglądać.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Alicja Makarska: Tak mogło wyglądać, była  

tzw. kaskada, jeżeli przejęlibyśmy tą drogę, moglibyśmy taką samą ilość kilometrów przekazać 

powiatowi, a powiat gminie, taka jest prawda, ale taka jest ustawa. My i tak mamy uważam bardzo dużo 
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kilometrów dróg. Są takie tereny np. w okolicy Drezdenka, tak ogólnie powiem, jest taki nadmiar tam 

dróg wojewódzkich, które są niektóre zwykłymi drogami leśnymi i tak nie powinno być. To by pozwoliło 

uporządkować te drogi ale niestety gminy nie przystąpiły do tego.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Może warto wrócić do tematu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, przechodzimy do ostatniego punktu.  

 

Punkt 39. 

Zamknięcie obrad XXVI sesji Sejmiku.        

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam bardzo 

przed zamknięciem chciałem Panu Radnemu Grabarkowi wręczyć „świadectwo dojrzałości” i uroczysty 

akt. Pan Radny Pająk jeszcze chciał przed zakończeniem obrad. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wraz z Przewodniczącym Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Czesławem Fiedorowiczem dokonują wręczenia.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Pająk 

jeszcze chciał przed zakończeniem obrad. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Dziękuję bardzo. Z okazji tej samorządowej  

18- stki jest mi trochę przykro, bo w tej galerii zdjęć tam na korytarzu są Przewodniczący Sejmiku, 

zabrakło mojego zdjęcia, także przykro mi.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Ja jako Radny opozycyjny potwierdzam,  

że Tadziu był „trójkwadransowym” przewodniczącym. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja bym dodał, że nawet najlepszym bo nikomu 

nie podpadł.  

 




